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V NOVO LETO 1985

Spet je leto za nami. Ocenjujemo, ali je bilo dobro ali slabo; hkrati se 
oziramo paprej v prihajajoče leto 1985. Največkrat rečeno: »Da ne bi bilo 
slabše, pa bomo že preživeli«. Ne gre samo za preživeti, napraviti moramo 
če ne večji, pa vsaj manjši korak naprej.

Čebelarji delamo tudi svoje zaključne račune. Pravzaprav smo jih naredili 
že ob koncu paše, ki se je ponekod podal.'tašala dolgo v jesen. Odpovedala je 
paša na akaciji, kostanjeva pa je bila kar dobra. Ponekod je bila zelo obilna 
gozdna paša, vendar so čebelarji imeli velike probleme pri točenju medu, ki se 
je strdil v satju. Precej čebelarjev je pustilo neiztočene sate kar v mediščih.

Seveda tudi čebelarstvo ni izločeno iz velikih gospodarskih pretresov. Vi
soka inflacija, divjanje cen, nesorazmerja med cenami čebeljih pridelkov in 
repromateriala povzročajo težave tudi v čebelarstvu. Večajo se pridelovalni 
stroški, povrhu vsega se vedno bolj širi tudi »okupator varoa«, ki povzroča 
veliko dela in stroškov. Za zdaj jo še bolj ali manj uspešno držimo na vajetih.

V novo leto stopamo s precejšnjimi neznankami. Kako bodo divjale cene? 
Ali bo razkorak med cenami reprodukcijskega materiala in čebeljimi pridelki 
še večji? Veliki pridelovalni stroški in dragi prevozi vedno bolj ogrožajo pred
vsem tržno pridelovanje medu. Samoupravni položaj pridelovalcev ni zado
voljiv, ne odločajo o svojih pravicah in dolžnostih. Temeljito se bo potrebno 
spoprijeti s samoupravnimi in gospodarskimi problemi. Drugače bo popustilo 
zanimanje za tržno pridelovanje.

Z dobro organizacijo, pospeševanjem in izobraževanjem pa bomo sposobni 
opraviti marsikaj. Zato naj tudi Slovenski čebelar prihaja v vsako čebelarsko 
hišo. Pridobiti moramo še nove člane kljub povišani članarini.

Čebelarji! Ohraniti moramo naše čebele za prihodnje čebelarsko leto. Ne 
dopustimo, da nam jih uničuje varoza in druge čebelje bolezni. Ne povzro
čajmo škodel samim sebi in tudi drugim z napačno uporabo zdravil. Zgledujmo 
se po dobrih primerih!

Vsem čebelarkam in čebelarjem, še posebej našim mladim čebelarjem po 
krožkih, želimo uspešno leto 1985, da bi zdravi in z zdravimi čebelami pridelali 
čimveč čebeljih pridelkov v svojo in družbeno korist.

Andrej Petelin



ODBIRA ČEBEL NEKDAJ IN DANES
JA N EZ POKLUKAR 

K met ij sk i in š ti tu t S lo v e n i je

V slovenski čebelarski javnosti me 
malokdo pozna, saj se prvič oglašam 
v Slovenskem čebelarju. Ze od nekdaj 
sem si želel, da bi se lahko poklicno 
posvetil čebelam. Vedel sem, da so to 
najbrž le težko uresničljive sanje. Le
tos pa se mi je uresničila dolgoletna 
želja — kmetijski inštitut Slovenije 
me je sprejel kot raziskovalnega so
delavca za selekcijo kranjske čebele.

Morda se bo kdo vprašal, čemu 
je sploh potrebno znanstveno delo pri 
odbiri matic. Vsak čebelar sam bolj 
ali manj uspešno odbira pri svojih 
čebelah. Slabše matice izloča, nove 
vzreja le iz boljših rodov v čebelnja
ku. Uspehi so ob skrbnem in natan
čnem delu kar lepi. Z vsako odbiro 
pa je tako: uspeh je opazen do dolo
čene meje, potem pa je pritisk okoliš- 
čnih dejavnikov že tako močan, da 
imamo dovolj dela z vzdrževanjem 
doseženega uspeha pri odbiri, to je 
selekcije. Nujno moramo imeti določen 
nov postopek pri odbiri, da že dose
žene uspehe še izboljšamo. Vemo, da 
je kranjica v našem slovenskem pro
storu domača in najboljša čebelja pa
sma. Cenjena je povsod po svetu. Za
kaj je tako dobra?

Kranjska čebela je kot čebelja pa
sma že od nekdaj močno selekcioni
rana; Vemo, da so naši pradedje v je
seni zazimili le prvce s pevko in druj- 
ce. Eno od nepisanih pravil je bilo, da 
naj iza prezimitev namenjeni panji 
tehtajo 12—15 kg. Ob takem čebelar
jenju je bilo doseženo predvsem:

— Vsako leto so izmenjali večino 
matic,

— Izločili so šibke družine,
— Izločili so najbolj pridne druži

ne.
Z vsakoletno menjavo matic so si 

zagotovili kratko dobo med genera
cijami, kar pomeni hitrejše prilaga
janje čebel zahtevam okolja in v do

ločeni meri tudi čebelarjenju. Z 
vztrajnim izločanjem, to je trganjem 
panjev jeseni, so izločili vse neustrez
ne družine in prezimili res najboljše. 
Z izločanjem šibkih družin so oprav
ljali negativno selekcijo —■ onemogo
čali so slabše matice. Praktične izkuš
nje so jim velevale, da čebele v pre
več težkih panjih teže preživijo zimo. 
Z izločanjem teh družin pa so dosegli 
dva nasprotna učinka: izločili so bolj 
pridne medpasemske križance, hkrati 
pa omejevali razširjanje najboljših 
dednih zasnov znotraj same kranjske 
čebele. Bistveno pa je, da so izkrista
lizirali kranjsko čebelo.

V drugi polovici devetnajstega in v 
začetku dvajsetega stoletja je cvetela 
trgovina s čebelami. Naša sivka je po 
zaslugi marljivih izvoznikov trgovcev 
postala svetovno znana. To je bilo 
hkrati obdobje uvajanja močnih se
lekcijskih postopkov v živinorejo. 
Vsepovsod so oplemenjevali domačo 
z domnevno boljšo tujo pasmo. Učinek 
je bil v začetku velik, kasneje pa se 
je navadno porazgubil. Zaradi izvoza 
na Kranjskem čebel v glavnem niso 
oplemenjevali, ampak vzrejali le či
ste sivke. To je bilo v tem obdobju 
tudi ekonomsko najbolj primerno. V 
prvi polovici dvajsetega stoletja se je 
čebelarska tehnologija močno izbolj
šala. Množično se je uveljavil listovni 
AŽ panj, v določeni meri tudi naklad
ni panj. Omogočeno' je bilo ojačevanje 
slabših družin s čebelami in zalego 
močnejših družin, kar pa je močno za
brisalo kvaliteto posameznih matic. 
Kljub temu pa so naši marljivi čebe
larji skrbeli za pasemsko čistost če
bel.

Anton Žnideršič je leta 1932 v »Slo
venskem čebelarju« spodbujal tek
movanje med maticami. Hkrati pa je  
prof. Verbič ustanovil prvo plemenil- 
no postajo v Kamniški Bistrici. Tej so



sledile še druge. Po vojni je V. Rojec 
obnovil in na novo ustanovil 10 ple- 
menilnih postaj. Cilji odbire so bili 
odbrani rodovi, ki naj bi močno pre
kašali druge rodove. Tovrstna odbira 
pa se je znašla v slepi ulici.

Nastopila so leta splošne blaginje, 
ko smo pozabljali na lastno proiz
vodnjo hrane. Bilo je očitno, da med 
mladimi ni dovolj zanimanja za če
bele. Dozdevno je postajalo čebelar
jenje vse bolj ljubiteljska dejavnost. 
Jasno je bilo, da je v takih razmerah 
vsak sam selekcioniral svoje čebele, 
da o kakšnem skupnem selekcijskem 
programu ni bilo govora.

Preseneča nas nekaj dejstev. V Slo
veniji gojimo trenutno okoli 130.000 
čebeljih družin. Poprečni pridelek 
medu je majhen — letno le 6—9 kg 
na družino. Po ocenah izkoriščamo le 
okrog 10 odstotkov naravnih danosti, 
pa vseeno uvažamo okoli 50 odstot
kov medu. Stvari se resda izboljšuje
jo, vendar bo nam čebelarjem potreb
na širša družbena akcija za oživljanje 
slovenskega čebelarstva. Vemo, da sta 
si zaradi podobne akcije pred nedav
nim opomogli slovenska ovčereja in 
konjereja.

V dolgoročnem programu živinore
je za SR Slovenijo z dne 25. 6. 1984

je navedeno tudi čebelarstvo. Pro
gram predvideva med drugim, da 
bomo leta 2000 izkoristili vsaj 40 od
stotkov potencialnih naravnih danosti 
s približno 290.000 čebeljimi druži
nami. Poprečni pridelek medu na 
družino naj bi se od sedanjih 6—9 kg 
povečal na 14 kg. To naj bi 'bil v glav
nem rezultat načrtne odbire čebel na 
območju vse SR Slovenije.

Slovenci smo star čebelarski narod. 
Našo zgodovino krasijo velika imena: 
Anton Janša, Peter Pavel Glavar, 
Franc Rojina, Anton Žnideršič in še 
mnogi drugi. V zadnjih desetletjih pa 
smo dopustili, da so nas drugi narodi 
prehiteli tako v čebelarski praksi kot
v znanosti. Potrebno bo mnogo trde
ga dela in mnogo sodelovanja sleher
nega čebelarja na Slovenskem, da bo
mo vsaj na določenih področjih ujeli 
korak z drugimi. Ustanovitev selek
cijske službe za kranjsko čebelo pri 
kmetijskem inštitutu Slovenije je ne
dvomno pomemben korak naprej. 
Res pa je, da čaka nas slovenske če
belarje, velika, nezorana njiva pri 
odbiri čebel. Skrbno jo obdelujmo in 
si medsebojno pomagajmo. Na inšti
tutu se zavedamo, da brez čebelarjev 
nič ne moremo, zato prosimo za vaše 
sodelovanje.

ČEBELARSKA OPRAVILA V JANUARJU
IN2.  MARJAN DEBELAK

Januarja obračamo prve liste nove
ga koledarja. Nov pa ni le koledar, 
temveč so novi ali obnovljeni tudi na
ši upi. Navadno že takoj po zadnji pa
ši napravimo načrt, kako bomo v no
vi sezoni še bolje čebelarili kot doslej. 
Tako gre iz leta v leto in vedno ugo
tavljamo, da se lahko pri čebelah še 
vedno kaj naučimo in spoznamo. Mor
da je v tem tista čarovnija, da nam 
pri naših »marnih muhah« ni nikoli 
dolgčas in da nas navdušenje za če
bele kar obseda. Nič zato, če v dobro

naših čebel velikokrat odkrivamo že 
davno spoznane skrivnosti. Čebelar
jenje je vsako leto in z vsako če
beljo družino posebej odigrana velika 
igra na šahovnici. Vedno znova smo 
presenečeni nad novimi zapleti in re
šitvami nastalih situacij.

Uredništvo Slovenskega čebelarja 
vsako leto na novo išče naslednjo 
»žrtev« za pisanje te rubrike. To pot 
je našlo mene in mi priporočilo, da 
med splošna navodila, ki se ponav
ljajo iz leta v leto, vpletem razgovor



o svojem, ali natančneje najinem na
činu čebelarjenja. Pri tem mislim na 
svojega prijatelja Igorja Frančiča, s 
katerim družno meljeva čebelarske 
probleme.

Pisanje mesečnih opravil ali navo
dil bo letos zato pobarvano z najino 
teorijo in prakso o čebelarstvu. Zna
čilnost mojega čebelarstva je v tem, 
da je malo čebelarstvo z okoli 300 kg 
»pridelanega« medu na leto v deset
letnem povprečju od osmih plemen
jakov (kar je letno okoli 37 kg odvze
tega medu na plemenjak). Čebelarim 
v več kot pol stoletja starih standar
dnih 9-satnih AŽ panjih v čebelnjaku 
brez prevažanja na paše. Pašni okoliš 
je povprečen, brez kostanja in hoje, 
akacije je samo za vzorec. Čebelarim 
tako kot kmet, ki ima čebele pri hi
ši, na svojem rojstnem domu, ki je 
na mrzlem Gorenjskem, nekaj nad 
500 m nad morjem, blizu Blejskega 
jezera.

Za primerjavo in različne preizku
se, predvsem pa za razgovore ob če
belah, so zlata vredne tudi dve nje
govi in ena moja čebelja družina v 
Ljubljani, sredi poseljenega Bežigra
da.

Toliko za uvod. Zdaj pa k navodi
lom, da nam ne bo zmanjkalo neko
liko tesno odmerjenega prostora za to 
rubriko. Ker se je treba omejiti, pred
lagam, da se v letošnjem letu osredi- 
nimo predvsem na navajanje res po
glavitnih mesečnih opravil, ki pridejo 
v poštev pri normalno oskrbovanih 
družinah-plemenjakih, naseljenih v 
AŽ panje. Vse pa obravnavamo ob 
postavki, da imamo več ali manj na
vadne vremenske, pašne in druge 
okoliščine, ki vladajo ta čas v naših 
krajih.

Preostalo potrebno znanje o čebe
larstvu pa tako ali tako najdemo v 
čebelarskih listih in knjigah, kakor 
tudi pri prijateljih-čebelarjih in ob 
učenju na lastnih izkušnjah.

Januarja nimamo in ne moremo 
imeti s čebeljimi družinami n o b e n e g a

dela, če odštejemo občasno kontrolo 
pred čebelnjakom. To je eden tistih 
mesecev, »ki se tem bolj ugodno iz
teče za čebele, čim manj se čebelar 
mota okoli njih, čim manj jih obisku
je in nadleguje« — je napisano v 
»Knjigi o čebelarjenju«, našem čebe
larskem svetem pismu. Da se ugodno 
izteče, smo morali poskrbeti tudi mi 
čebelarji že v poznem poletju, ko smo 
pripravili čebele za zimo.

Čebele so v tem mesecu stisnjene v 
zimsko gručo tako, kot jim to nare
kuje zunanja temperatura. Čimbolj 
je mrzlo, tem bolj se stisnejo v kro
glo. Zimska gruča je kot živa har
monika, ki se razteza in krči, godec 
je pa mraz.

Sredi meseca januarja, včasih malo 
prej, včasih malo pozneje, prično pri 
nas na Gorenjskem mlade matice v 
močnih družinah zalegati. Čeprav pri
dem iz Ljubljane poredko k čebelam, 
sem se o tem lahko večkrat prepričal. 
Tako tudi 5. februarja 1983 (datum 
sem si zapisal), ko sem našel na bra
dah nekaj polmrtvih mladic. Tudi pri 
najinih ljubljanskih čebelah z Igor
jem to redno opažava, zato je za naju 
15. januar čebelarski praznik.

Značilnost, da nam matice nagon
sko tudi na mrzlem Gorenjskem pri
čno zalegati že v trdi zimi, ko ni naj- 
manje pašne ali toplotne spodbude 
zunaj panja, si velja zapomniti za 
priložnost, ko bomo spomladi obrav
navali vprašanje potrebnosti ali ne
potrebnosti umetnega spodbujanja 
družin k obilnejšemu zaleganju.

Razmere se z zalego v panju spre
mene. Temperaturo v jedru gnezda 
čebele dvignejo na 35—36 stopinj Cel
zija, kar je več kot 10 stopinj Celzija 
nad temperaturo v zimskem gnezdu 
brez zalege. Večja poraba hrane za 
ogrevanje in krmljenje zalege pa 
povzroči več neprijetne in škodljive 
vlage v panju. »Zato mora biti žrelo 
odprto, obod panja in zimska odeja 
pa prepustne«, so nam znali svetovati 
v naši že omenjeni čebelarski knjigi.
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Tedaj z materiali, ki so bili na voljo 
in tudi zaradi predsodka, da mora 
panj pač biti zaprt, tega navodila če
belarji nismo mogli v celoti uresničiti

Danes to lahko naredimo, ko imamo 
na voljo industrijsko pridobljeno pe
nasto gumo z visoko toplotno izolacij
sko sposobnostjo in veliko prepust
nostjo za prehod vlažnega zraka. Z 
njo popolnoma tesno (ker je guma 
prožna!) zapremo prostor med oken
cema in vratci AŽ panja. To je važno, 
ker moramo preprečiti prepih skozi 
panj, ki bi nastal, če blazina ne bi 
popolnoma zaprla notranjega oboda 
panja. Vse skupaj bi bilo brez pome
na, če bi tako zapažen panj imeli za
p rt z vratci in vlaga ne bi mogla iz- 
hlapevati skozi blazino v čebelnjak. 
Torej moramo vratca odpreti ali pa 
kar sneti.

Ta način opaženja z odstranjeva
njem vlage iz panja sva ugotovila z 
Igorjem leta 1978 kot rezultat razprav 
o nerešenih čebelarskih vprašanjih in 
ga najprej preizkusila pri svojih če
belah. Ker je bil učinek več kot za
dovoljiv, sva priporočila takšno ooa- 
ženje tudi drugim čebelarjem in zdaj 
se vsi, ki to uporabljamo, unravičeno 
pohvalimo z zdravim, toplim in su
him prezimovanjem čebel.

Opisani način uporabe penaste gu
me (pri odprtih vratcih) moram od
svetovati samo tistim čebelarjem, ki

morebiti prezimujejo čebele v umetno 
ogrevanem prostoru. V tem primeru 
pride do velike razlike med zunanjo 
temperaturo pred panji in tempera
turo v prostoru za panjem. Posledica 
je prepih skozi blazino in seveda tu
di skozi panj, če so vratca odprta, kar 
bi bilo pogubno za čebeljo družino.

Mesečna navodila bom pospremil s 
poenostavljenimi risbami, ki kažejo 
značilne vzorce stanja v panju za do
ločen mesec. Upam, da bodo risbe ra
zumljive, saj se bom potrudil s po
jasnili.

Pozimi čebele same gospodarijo v 
panju in dogajanje v njem samo 
spremljamo v mislih in na risbi. Šele 
v toplejših mesecih pa bomo po po
trebi in s premislekom tudi mi pose
gli v  njihova domovanja. Tako si bo
mo ogledali vsak mesec čez leto v po
dobi vzporedna prikaza dveh najbolj 
značilnih in med seboj tudi najbolj 
različnih načinov čebelarjenja z dru
žinami v AŽ panjih.

Prvi (levi) prikaz ponazarja mese
čna dogajanja in vzorce ukrepov pri 
danes še vedno splošnem, navadnem 
načinu čebelarjenja s temi našimi pri
ljubljenimi panji.

Drugi (desni) prikaz pa kaže doga
janja in ukrepe v primeru, ko želimo 
naše družine v AŽ panjih razviti in 
gospodarsko izkoristiti v veliko večji 
meri kot navadno.



Na januarski sliki vidimo v prvem 
primeru na zgornji risbi značilni pre
rez skozi družino, ki je zazimljena v 
plodišču A2 panja. Odeta je nad re
šetko in za okencem s tesno se pri
legajočo penasto gumo pri odprtih 
vratcih. Spodaj vidimo v poenostav

ljeni obliki značilni prerez preko sar 
tov s prikazom razporeditve hrane in 
lego tridelnega trotovsko-gradilnega 
sata. Sredi meseca bi vsaj pri najbolj 
pridnih družinah že lahko našli prvo 
zalego.

NEKATERA ETIČNA VPRAŠANJA ČEBELARJEV
PROF. EDI SEN EG AČN IK

(referat na Posvetovanju čebelarjev Ljubljana 84)

Na številnih regijskih posvetih, ki 
jih je imel tovariš predsednik pre
teklo leto po vsej Sloveniji, so ga 
čebelarji prosili, naj bi na sre
čanju slovenskih čebelarjev spre
govorili tudi o tistih žgočih vpra
šanjih našega čebelarstva, o katerih 
molčimo ali jih vselej obidemo. Nihče 
se namreč noče lotiti občutljivih pro
blemov naših čebelarjev, ki so mo
ralno etične narave. Obravnavanja teh 
problemov se verjetno nihče zase ne 
loti prav zato, ker ne želi dregniti v 
osir, saj bi se moral spoprijeti s tem 
ali onim čebelarjem, ki bi se morda 
čutil prizadetega. Tovariš predsednik 
je zato želel, naj bi jaz kot eden izmed 
starejših čebelarjev in tudi prevaže- 
valcev spregovoril o teh stvareh, ki 
so postale že res kar problematične 
in bi jih bilo treba vsaj osvetliti, če 
že ne začeti odpravljati. Moj namen 
ni, in to poudarjam že zdaj ob za
četku, polemizirati ali koga žaliti in 
napadati. Pred vami bi rad razgrnil 
vso problematiko in skušal nakazati 
tudi poti, ki bi nas lahko popeljale k 
vsaj delni rešitvi.

Zadnjih deset let se je naše čebe
larstvo silno razmahnilo. Zlasti bi 
lahko to rekli za naše prevaževalstvo. 
Kot gobe po dežju so se začeli pojav
ljati moderni prevozni čebelnjaki, s 
katerimi smo se zares uvrstili med 
sam svetovni vrh prevaževalcev. Če
belarji, in to pravi čebelarji, so žrtvo
vali vse, kar so imeli, mnogi so se 
celo zadolžili, da so si lahko omislili

moderno prevozno sredstvo. In prav 
je tako. Če že ni kdo drug dal priz
nanja tem podjetnim in sposobnim 
ljudem, jim ga dajmo sami na tem 
mestu. Ti ljudje so se odločili, da 
bodo s tem koristili ne samo sebi, 
pač pa tudi naši širši skupnosti. Ve
nomer poudarjamo, da je treba zdaj, 
v stabilizacijskih časih, povečati pred
vsem pridelek hrane, ki naj bi jo 
celo izvažali. Med pa sodi med našo 
najbolj izdatno in zdravilno hrano. 
Še vedno ga pridelamo premalo za
se, kaj šele za izvoz. Zato pomeni, 
vsak nov prevozni čebelnjak kar lep 
prispevek k izboljšanju naših pre
hranskih razmer.

S sodobnimi prevoznimi čebelnjaki 
lahko dosežemo v eni sami noči naj
bolj1 oddaljena pasišča, vozila pa potem 
namestimo lahko na vsakem prostoru, 
medtem ko prej to ni bilo mogoče. 
Pri starem načinu prevažanja smo si 
morali že prej izbrati prostor za po
stavitev panjev in pri tem urediti tudi 
vse formalnosti, tako da ni bilo v 
zvezi s tem nobenih nevšečnosti. 
Omenil sem že, da postavimo danes 
lahko tovornjak kamorkoli, ne da bi 
prej poiskali zanj primeren prostor, 
kaj šele, da bi uredili tudi vse po
trebne formalnosti, ki so tudi danes 
še kako važne. S tem v zvezi pa je 
nastala nova, žgoča problematika. 
Marsikak naš prevaževalec si namreč 
prav nič ne beli glave s tem, kam bo 
postavil svoj prevozni čebelnjak, ne 
upošteva nobenih oblastnih odredb in



predpisov posameznih čebelarskih or
ganizacij. Menijo, da bodo že našli 
prostor za svoje čebele tako kot drugi 
čebelarji. Zaradi take in podobne mi
selnosti in brezbrižnosti je nastalo 
toliko težav, zapletov, prepirov, gro
ženj in celo fizičnih obračunavanj, da 
je vse to vrglo kaj čudno luč na ne
katere naše prevaževalce, ki se zares 
ne boje ne biriča ne hudiča. Naši če
belarski kolegi v sosedni republiki 
Hrvatski, kamor pretežno vozimo slo
venski čebelarji čebele na pašo, jih 
imenuje »padalce« in pravijo zanje: 
»Noč ga je dala, noč ga je vzela«.

Naše oblasti so izdale posebne pred
pise in odredbe, po katerih se mora 
ravnati vsak prevaževalec, to pa za
radi tega, da bi se paša smotrno iz
koriščala, da bi ne bilo na enem sa
mem mestu preveč čebel in, kar je 
danes še posebno važno, da bi se ne 
širile čebelje bolezni. Oblastem so po
magale tudi naše čebelarske organi
zacije, ki so ponekod izdale še poseb
ne krajevne predpise za dovoz čebel. 
Vse so bile pri tem širokosrčne in 
nikomur niso odklonile dovoza čebel, 
če je le imel veterinarsko potrdilo in 
zdrave čebele. Naj omenim na tem 
mestu čebelarsko društvo v Murski 
Soboti, v Novi Gorici, v Šoštanju, na 
Igu pri Ljubljani in še marsikje dru
gje. Vse to so storile zaradi reda in 
discipline, saj pri kopičenju panjev 
res pride do različnih nevšečnosti, ki 
smo jih že omenili. Na Hrvatskem ve
lja odredba, da je treba tri dni pred 
doselitvijo čebel javiti to pristojni ob
čini in priložiti veterinarsko potrdilo. 
Na samem pasišču pa je treba ozna
čiti vozilo z natančnim naslovom pre- 
važevalca, pri lastniku stojišča pa je 
treba pustiti kopijo veterinarskega 
potrdila. Seveda pa je že prej treba 
vse urediti z domačimi čebelarji, ki 
nam bodo svetovali, kje lahko name
stimo svoje panje, da ne bi kakorkoli 
motili njihovih čebel Potem se je tre
ba pogovoriti tudi z lastnikom bodo
čega stojišča o primerni odškodnini in

morebitnem varstvu čebelnjaka. Vse 
to se da lepo urediti in za večino na
ših prevaževalcev to ni nobena teža
va. Nekateri izmed njih so se tako 
spoprijateljili z ondotimi čebelarji, da 
so nastale med njimi skoro sorodstve
ne vezi in zdaj vozijo stalno na ta pa- 
sišča. Domači čebelarji urede zanje 
tudi vse formalnosti. Priznajmo na 
tqm mestu, da nam gredo čebelarji 
v sosedni hrvatski republiki izredno 
na roko in nas vabijo na svoja pasi- 
šča, včasih celo v svojo škodo.

Žal pa vsi naši prevaževalci takih 
stvari ne cenijo. Ne zmenijo se za 
nobeno odredbo in predpis, pa tudi 
ne za želje domačih čebelarjev. Nič 
ni čudno, da povzročajo potem hudo 
kri ne samo med domačimi čebelarji, 
ki so jim pripeljali svoje prevozne če
belnjake kar pred nos, pač pa nasta
jajo spori tudi med slovenskimi pre
važevalci, ki so legalnq prišli na svoja 
pasišča. Nihče namreč nima rad, da 
mu kdo kar v neposredno bližino 
čez noč pripelje svoj čebelnjak, zlasti 
še, ker je imel z iskanjem pasišča in 
odškodnino lastniku kar precejšnje 
stroške. In tako smo zdaj pri korenini 
tega nepotrebnega zla, ki iz leta v 
leto zavzema večji obseg ne samo pri 
naših prevaževalcih, ampak tudi pri 
tistih v sosednih republikah. Treba 
bo nekaj ukreniti, saj je zaradi tega 
nastala že velika gospodarska škoda, 
ker so nevestneži zastrupili že več 
prevoznih čebelnjakov, drugim pa 
tako poškodovali vozila, da niso bila 
več primerna za vožnjo. Pa poglejmo 
nekaj takih primerov:

Pripovedovali so mi, da se je* 
letos na akacijevi paši na Primorskem, 
baje nekje pri Branici, nabralo kar 
20 tovornjakov, ki niso vedeli ne kod 
ne kam, čeprav je čebelarsko društvo 
vsakemu prosilcu dodelilo pasišče.

Pri neki bencinski črpalki v Sla
voniji se je prav tako nabralo več 
tovornjakov. Čebelarji so ugibali, kam 
naj bi jo ubrali. Očitno si nihče nii 
prej uredil ničesar za svoje pasišče.



Pred kakima dvema letoma je neki 
slovenski čebelar čez noč postavil dvai 
prevozna čebelnjaka na že tako pre
obremenjeno pasišče nekje pri Va
raždinu. Domači čebelarji so zjutraj 
strmeli in hoteli odpeljati svoje če
bele. Na vozilih teh dveh prevoznih 
čebelnjakov pa ni bilo nobenega na
slova. Čebelar je celo snel registrske 
tablice, da bi ga tako nihče ne našel. 
Medtem pa se je zgodilo nekaj ne
zaslišanega, kar so domači čebelarji 
silno obsojali. Neki brezvestnež je 
vse čebele zastrupil. Kot sta tovor
njaka prišla čez noč, tako sta čez noč 
tudi izginila in nihče se ni javil ali 
zahteval preiskavo in odškodnino za 
uničene čebele.

Pred leti sem v Bosanskem Graho- 
vu videl tovornjak nekega čebelarja 
iz okolice Ljubljane. Postavil je vo
zilo kar na križišču dveh cest. Ves 
promet so morali preusmeriti, dokler 
niso našli čebelarja, ki je čez noč na
mestil tam svoj čebelnjak.

Potem pa je jadrno odšel, ne da bi 
se s kom pogovoril ali predložil kaka 
potrdila.

Še in še bi lahko govoril o takih 
in podobnih primerih in tudi vi, tu 
navzoči čebelarji, bi vedeli marsikaj 
povedati. Morda bi povedali tudi to, 
da vam kak čebelar za svojih pet ali 
deset panjev ni dovolil pripeljati če
bel na pašo, čeprav je pasišče izdatno 
in bi bilo tam lahko sto panjev ali še 
več. Prav gotovo vas bo pretresel tale 
dogodek. Blizu Gline na Hrvatskem je 
čebelar, ki ima le pet košev, zastrupil 
kar tri prevozne čebelnjake, v katerih 
je bilo okrog 300 panjev. Možu se do
slej še ni zgodilo nič, ker mu tega ne 
morejo dokazati, zavarovalnica pa si 
je oprala roke, češ da zavarovanje ni 
vkliučilo tudi morebitne zastrupitve. 
Solidarnosti čebelarjev se je treba 
zahvaliti, da so ti trije čebelarji kma
lu spet napolnili svoje čebelnjake in 
tako preboleli to zares hudo izgubo.

Prav gotovo postavljajo taki pre- 
važevalci v kaj čudno luč naše sloven

ske čebelarje, ki vozijo čebele na pašo 
bodisi po Sloveniji ali pa tudi v so
sedne republike. Ni čuda, da v so
sedni republiki Hrvatski nimajo naj
boljšega mnenja o takih prevaževal- 
cih, saj pogosto slišimo tudi očitke, 
da so nekateri prevaževalci velike 
»škrtice«, saj se ne zmenijo za kako 
primerno odškodnino in jih navadno 
vzame noč. Seveeda s tem ne delajo 
uslug drugim slovenskim čebelarjem 
in tudi ne slovenski čebelarski orga
nizaciji. Pri tem omenjajo »dobro
srčne slovenske čebelarje«, ki so na
točili tono ali več medu, lastniku 
zemljišča pa ga dali dva ali pa tri 
kilske kozarce.

Kaj bi lahko tu spremenili, kako bi 
morda ukrepali, da bi ne bilo več 
takih primerov? Vsekakor je treba 
iti po tisti poti, ki jo že od nekdaj 
ubirajo naši pošteni prevaževaloi. Za 
vsako pašo se je treba temeljito pri
praviti. Če že nimamo zvez s čebe
larji domačini, ki bi nam to uredili, 
moramo brezpogojno sami na pot in 
si poiskati zaželeno pasišče. Pogovo
riti se je treba z ondotnimi čebe
larji, javiti veterinarju in se oglasiti 
tudi na občini. To je formalna plat, 
ki jo je treba vsekakor urediti.

Zdaj pa se je treba pogovoriti tudi 
z lastnikom bodočega stojišča, kjer bo 
stal naš čebelnjak. Pri tem ni treba 
prav nič skopariti in se pogajati, če 
so ljudje pripravljeni, da nas sprej
mejo. Doslej še nismo nikoli razprav
ljali o tem, kolika naj bi bila odškod
nina. Čebelarji smo ljudje kot vsi 
drugi in imamo ozka ali široka srca. 
Zato se bomo verjetno zamerili svoje
mu čebelarskemu sosedu, če bomo 
dali morda preveč. Ozmerjali nas bo
do za razsipneže, ki razvajajo tamo- 
šnje kmete. Nihče nam v našem listu 
še ni povedal, kolikšna naj bi bila ta 
odškodnina. Vsakdo je dajal po svoje, 
eden več, drugi manj, tretji malo ali 
pa nič. Ne dolgo tega pa je v avstrij
skem čebelarskem listu Bienenvater 
njegov urednik Tropper odgovoril ne



kemu čebelarju takole: »Sprašujete, 
koliko bi dali kmetu za odškodnino, 
ker ste pripeljali k njemu čebele na 
pašo. Ne bo preveč, če mu daste od 
panja četrt kilograma medu ali pa 
enakovredno nadomestilo v denarju. 
Če pa ostanete stalno pri ,njem, pa to 
količino povečajte tako, da bo prav 
za oba.«

No, naj tule povem, da delam jaz 
tako že od nekdaj. Ljudje, pri katerih 
imam čebele, so zelo zadovoljni in 
kar udomačil sem se že povsod. Ni
kjer nobenih problemov. Morda dam 
kdaj še več; plačam tudi takrat, ka
dar ni paše, saj lastnik zemljišča ni 
nič kriv pri tem. To, kar sem omenil, 
naj bo nekako merilo, ki ga potent 
lahko po svoji volji spreminjamo. 
Odklanjam pa metode nekaterih pre
več vase obrnjenih prevaževalcev, ki 
se s svojim leporečjem zahvaljujejo, 
trdeč, da pri »tako dobrih ljudeh še 
niso bili, da so čudoviti, da takih ni 
na svetu. Hvala vam, stokrat hvala, 
in nasvidenje drugo leto«. Taka za
hvala je bila p^ tudi vse; niti kozarca 
medu niso pustili kmetu. Ko so potem 
taki prevaževalci odšli, so nas doma
čini očitajoče pogledavali in rekli: 
»Dragi profesore, ovakvih ljudi niste 
trebali dovesti ovamo.«

Priznajmo, da tiči v tem tudi jedro 
našega današnjega razmišljanja in 
moralno etičnega problema. Koliko 
naj damo? Prav gotovo ne bomo 
razsipali in zapravljali, saj smo čebe
larji znani kot varčni ljudje. Sko
pariti pa pri tem ni treba, če je na
šim čebelicam dobro, če jih celo va
rujejo in smo lahko brez skrbi zanje. 
Takim lastnikom zemljišča, kmetom 
dodajmo še kak stotak ali pa darilce 
v obliki kave ali kake steklenice. 
Prav gotovo bomo odklonili pretirane 
zahteve nekaterih lastnikov zemljišč.
V Liki so zahtevali in še zahtevajo 
kar po 5 ali 6 milijonov za odškod
nino. Neki Ličan je zahteval, naj mu 
prevaževalec iz Slovenije, kjer, imamo 
vsega dovol.'1, pripelje ostrešje in

strešno opeko za novo hišo. — Prav 
zato je važno, da se prej pogodimo 
in o vsem pogovorimo, morda tudi o 
varstvu čebel. Ne smemo jih puščati 
kar tako, kajti zadnja leta so se do
gajale vse mogoče stvari. Nekaterim 
so dobesedno demontirali tovornjak 
is kolesi vred, drugim porezali gume, 
razbili stekla in odnesli celo koman
dno ploščo. Ali ni bolje žrtvovati ne
kaj tisočakov za varstvo, kot pa po
tem dajati milijone za popravila? Ali 
se ne bi naši čebelarji dogovorili in 
na obširnih pasiščih dežurali vsak 
nekaj dni? Iz prakse pa vem, da je 
to nemogoče, ker ima vsak prevaže
valec svoje interese.

Menim, da bo vse omenjeno kar 
dobra šola za tiste čebelarje, ki so še 
začetniki in bi se radi prej ali slej 
odpravili na pot v sosedne republike. 
Ni jih malo, ki so šele začeli zajemati 
čebelarsko učenost z veliko žlico, pa 
že hočejo na kaj tvegano, utrudljivo 
in nevarno pot, ki izmuči celo izku
šenega prevaževalca. Brez potrebnega 
znanja in prakse naj se čebelar ne 
loti in ne tvega takih poti. Vse to pa 
velja predvsem za čebelarske »pusto
lovce«, ki bi radi brez vsake čebe
larske izobrazbe čez noč obogateli, pa 
so zato prodali del svojega imetja, 
opustili celo svoj poklic ali obrt in 
kupili prevozni čebelnjak. Spet pri
pominjam, da ti ljudje nimajo nobene 
čebelarske prakse. Nekateri izmed 
njih so že v prvem letu dočebelarili, 
drugi pa poznje ali pa še bodo. Zanje 
zares velja tudi tisti stari pregovor 
naših čebelarskih prednikov, da muha 
ne da kruha. Kdor nima svojih čebel 
rad, ta bo kmaiu dočebelaril, zlasti pa 
prevaževalec. Samo on ve, koliko tru 
da, fizičnih naporov, razočaranj in 
stroškov zahteva en sam prevoz, nato 
pa morda ob vsem tem doživi še ne
uspeh. Prevaževalec ve, da je med 
grenak. Pustolovcem vsake vrste pa 
bo v čebelarstvu trda predla. Naj se 
le zavedajo, da čebele tudi drugače 
pikajo!



Pa vendar je naša ožja in širša do
movina zelo bogata z različnimi pa- 
sišči, ki ostajajo marsikje neizkorišče
na, ker pač ni čebel. Zato je prav in 
tudi naša dolžnost, da jih izkoristimo. 
Seveda pa je treba vse to delati v 
določenem redu, disciplini in z razu
mevanjem. Vem, da je med vami 
mnogo mladih čebelarjev in tudi že 
izkušenih, ki bodo danes ali jutri 
lastniki različnih vrst prevoznih če
belnjakov. Dobrodošli v veliki dru
žini slovenskih prevaževalcev! Toda 
še preden si bodo omislili prevozno 
sredstvo, naj se temeljito seznanijo 
s čebelarjenjem, kajti le dobro pou
čen čebelar bo lahko dober in uspešen 
prevaževalec. Morda bi si mladi če
belarji poiskali kakega mentorja — 
prevaževalca, ali pa si našli dcbrega 
tovariša čebelarja, da bi šla skupaj 
na pot. To bi bilo zelo lepo in ko
ristno za oba. Žal pa nam izkušnje

kažejo, da se je doslej le redkokatera 
čebelarska prevaževalska tovarišija 
obnesla. Prej ali slej je prišlo do ne
soglasij in družba se je  razšla, naj
večkrat zaradi muhavosti in sebičnih 
interesov posameznikov. Še danes ne 
vem, kako bi si pojasnil tole značilno 
potezo naših čebelarjev: kaka nesre
ča ali slaba letina še nekako druži 
čebelarje. Ob prazni skledi se nekako 
razumejo, ob polni pa se pogosto 
sprejo in razidejo. Res je škoda tem 
večja, ker si postanejo včasih celo 
sovražni.

Menim, da sem dovolj nazorno 
razgrnil pred vami naše čebelarske 
probleme, ki so, kot vidite, tudi bo
leči. Morali jih bomo začeti zdraviti 
s pravo človeško razsodnostjo in mor
da bi čimprej nakazali smernice za 
tisto pravo pot, ki bo skušala vsaj 
delno urediti tudi to problematiko:

ŽE ZDAJ SE MORAMO PRIPRAVLJATI ZA NOVO 
SEZONO ČEBELARJENJA

FRANC KOLENC

Ko v zimskih mesecih, še posebno 
v januarju, čebele počivajo, miru
jejo, stisnjene okoli matice v zimski 
gruči, in čakajo novega življenja s 
položitvijo prvega jajčeca, se mora
mo čebelarji načrtno pripravljati na 
novo sezono čebelarjenja. Delo s če
belami je treba pripraviti in načrto
vati, se odločiti, katere čebelje pri
delke bomo poleg medu še pridelo
vali, komu jih prodajali, ali bomo 
razširili čebelarski obrat, ali bomo 
prevažali na paše itd.

Glede na vedno slabše pogoje čebe
larjenja zaradi raznih agrotehničnih 
ukrepov v kmetijstvu, pogostega 
škropljenja s strupenimi pripravki, 
škode, povzročene po VAROI, ki 
skrajšuje življenjsko dobo čebel, mu
hastih vremenskih razmerah in še 
drugih okoliščin moramo biti čebe

larji strokovno pripravljeni, če želi
mo imeti vsaj minimalno povrnjeno 
delo in trud s čebelami. Brez načrtne
ga dela je danes obsojen na neuspeh 
vsak gospodarski obrat, kaj šele če
belarjenje, ki je povsem odvisno od 
vremenskih, podnebnih, zdravstve
nih in drugih razmer. Ugotoviti in 
oceniti moramo uspeh ali neuspeh če
belarjenja v lanskem letu ter dobre 
in slabe strani našega dela. Čebelar
ska letina je bila lani nekako pov
prečna, pojavila se je gozdna mana, 
ki je skoraj povsod trdila med že v 
satju. Če maninega medu nekateri 
niso umaknili iz plodišča, kjer prezi
mujejo čebele, se je bati, da bo že 
zgodaj spomladi razsajala griža in se 
vzporedno pojavila bolezen NOSEMA. 
Ta nam bo do skrajnosti oslabila če
belje družine in moramo biti že zdaj



P ovečanja čebeljih  pridelkov ne bo brez prevažanja čebel

pripravljeni, da takoj, ko se bo tem
peratura zraka dvignila nad 12° C — 
to bo že lahko v marcu — ugotavlja
mo zdravstveno stanje in imamo pri
pravljena zdravila. Mogoče bodo spet 
težave glede nabave antibiotikov, kot 
sta FUMIDIL ali FUMAGILIN, ki 
sta iz uvoza, bomo pa zato pripravili 
domača, tudi učinkovita zdravila pro
ti nosemi, kot sta česnov odcedek ali 
pelinov izvleček, ki ga dodajamo pri 
krmljenju med sladkorno raztopino. 
Oba sta zelo učinkovita proti griži 
in nosemi. Zavedati se moramo, da je 
griža, ki je skoraj vedno povezana z 
nosemo, zelo zahrbtna bolezen, ker 
ne dovoljujeta spomladi, da bi se če
belje družine hitro številčno razmno
žile in bile pripravljene, da izkori
stijo prve paše. Take čebelje družine, 
če že ne odmrejo, si komaj opomore
jo malo pred kostanjevo pašo. S tem 
smo čebelarji, ki čebelarimo na stal
nem mestu, izgubili prvo točenje me
du, prevaževalci pa kar dvoje točenji: 
prvo na oljni repici in drugo na aka
ciji.

Glede na to, da MEDEX Ljublja
na, obrat Kooperacija odkupuje po

leg medu še druge čebelje pridelke, 
kot so: cvetni prah, propolis, matični 
mleček, vosek in med v satju, mora
mo že zdaj take pridelke načrtovati 
in se pripraviti na pridelovanje še 
teh. Zato se moramo do pomladi stro
kovno usposobiti. Za cvetni prah 
nabavimo osmukalnike, za vosek pri
pravimo gradilnik; za matični mle
ček pa je treba nekoliko več strokov
nosti in pripomočkov, če želimo imeti 
uspeh. Strokovno se usposabljamo iz 
čebelarskih knjig, še bolje pa s tečaji, 
ki jih bosta za kooperante organizi
rala Zveza čebelarskih društev Slo
venije in Medex Ljubljana. O tečajih 
in prijavah bomo obveščeni v 
strokovnem listu Slovenski čebelar.

Kdor še ni kooperant MEDEXA, pa 
bi lahko bil, se naj pozanima za po
goje kooperacije in sklene koopera
cijsko pogodbo o prodaji čebeljih pri
delkov. Medex pa bo ponudil novemu 
kooperantu ugodne kreditne pogoje, 
preskrbel krmilni sladkor in dal dru
ge ugodnosti.

Ze zdaj se je treba pripraviti na 
stimulativno pitanje čebel zgodaj spo

mladi, da se bodo tako čimprej šte



vilčno razmnožile. Odločiti se mo
ramo, kako bomo stimulirali čebelje 
družine: ali bomo nabavili pogače, 
uporabljali sladkorno raztopino dn, 
kar je  najboljše, razredčeni med. Naj
pogosteje in najlažje je uporabljati 
sladkorno raztopino, ki jo nalivamo v 
pitalnike po 1/4 litra vsak drugi ali 
tretji dan. Sladkorna raztopina naj 
bo pripravljena nekaj dni prej; Za
radi razkrajanja — fermentiranja — ji 
dodamo na liter po 1 gram mlečne 
kisline, ker s tem olajšamo delo če
belam pri kemični spremembi trsnega 
sladkorja v sadni ali grozdni sladkor. 
Veliko nas je čebelarjev, ki imamo še 
nekaj polnih satov strnjenega mani- 
nega medu, ki smo ga v septembru 
umaknili iz plodišča in čebele dopi- 
tali s sladkorjem. Take sate lahko 
uporabimo za špekulativno pitanje na 
zalego s tem, da jih dodamo odkrite 
čebeljim družinam na kraj gnezda. 
Še bolje pa je, da jih namočimo v 
precej vročo vodo za 24 ur, nato na 
točilu izpraznimo, tej raztopini, če je 
preredka, dodamo še nekaj sladko
rja in nato po obrokih nalivamo v 
pitalnike.

Poskrbeti moramo še za vosek, ki 
ga bomo zamenjali za satnice ali pa 
jih sami napravili. Zato bomo preku
hali staro satje v čisti vosek, pripra
vili zadostno število zažičenih satnic
— saj moramo obnoviti vsaj tri sate 
na panj — da jih bodo čebele pričele 
graditi že ob cvetenju češnje in ka
sneje akacije ter travniške paše. Sat
nice so zdaj izredno drage; zato bomo 
poiskali vsak drobec voska v čebel
njaku in panjih.

Nadalje je posebno važno, da pre
gledamo naše celoletne zapiske o 
vsaki čebelji družini. Ugotovimo sta
rost matic in napravimo načrt, koliko 
matic bo treba med letom zamenjati. 
Za zamenjavo bomo določili vse ma
tice, ki bodo stare dve in več let in 
tiste, ki so bile v preteklem letu 
ocenjene za slabe. Zaradi spremembe 
krvi se je treba odločiti za nakup

mladih matic pri vzrejevalcih matic 
ali pa jih bomo naročili pri MEDEXU 
v Ljubljani. Matica igra izredno ve
liko vlogo pri uspešnem čebelarjenju, 
pa moramo občasno kupiti nekaj se
lekcioniranih matic pri oddaljenem 
vzrejevalcu, da s tem v čebelnjaku 
menjamo kri, saj večkratno sorod
stveno parjenje matic z domačimi 
troti sčasoma degenerativno vpliva na 
sposobnost in delovno vnemo čebeljih 
družin.

Posebno važna je priprava za spo
mladansko zatiranje čebeljih kužnih 
bolezni. Omenili smo že nosemo, pa 
je treba pomisliti še na zajedavca 
VAROO, ki skrajšuje življenjsko do
bo čebel. Zato bomo nabavili zdravila 
ali predpisana dimna sredstva, s ka
terimi bomo zgodaj pomladi, ko bo v 
panjih še malo zalege, dimili vse pa
nje proti pršici varoi. Brž ko bo zu
nanja tem peratura zraka nad 10° C, 
moramo biti pripravljeni s kadilni- 
kom in dimnim sredstvom, da po na
vodilih, ki so priložena zdravilom, 
dimimo, uničimo VAROO in tako 
hkrati podaljšamo življenjsko do
bo čebel. Spomladi moramo skrbeti, 
da čebele, ki so preživele zimo, čim- 
dlje živijo. Veliko vlogo pri tem igra
ta voda in napajalnik, ki ga pripra
vimo tako, da bo ob strani čebelnja
ka ali stojišča nakladnih panjev že 
v sredini februarja, po možnosti s 
tekočo vodo ali pa naj bo voda vsaj 
začasno v koritu. Čebele nujno po
trebujejo vodo za razvoj ličink in če 
ni vode v bližini, morajo ponjo na 
bolj oddaljeno mesto. S tem je če
bela izpostavljena nevarnosti zaradi 
mraza, mrzlih vetrov itd. Tako se 
zgodi, da v zraku otrpne, pade na tla 
in umre.

Prevaževalci morajo imeti že pri 
prvem prevozu veterinarsko potrdilo 
o zdravstvenem stanju čebel in zato 
morajo pravočasno pripraviti vzorce 
mrtvic, ki jih pošljejo pristojnemu 
veterinarskemu zavodu zaradi potrdi
la o zdravstvenem stanju čebel.



SKRIVNOSTI ŽIVLJENJA ČEBEL IN ČEBELARJENJA
J A N E Z  MIHELIČ prof.

(Izšla je nova knjiga Mladi čebelar v zbirki Igra in delo)

Naša znana založba Mladinska 
knjiga iz Ljubljane nas je konec leta 
1984 presenetila z izdajo knjige o 
čebelah in čebelarjenju z naslovom 
Mladi čebelar, ki jo je izdala v zbir
ki Igra in delo. Avtor knjige in fo
tografij je Janez Gregori, biolog, ve
lik ljubitelj čebel, ki se je ljubezni 
do teh malih marljivih žuželk nale
zel že v mladosti od očeta. Ta je 
čebelaril na domu v Podkorenu, kjer 
čebelari tudi avtor.

Knjiga Mladi čebelar je namenje
na predvsem mladim, kar je razvidno 
že iz naslova, vendar jo bo z veseljem 
prebral in z njo dopolnil svojo zbirko 
kn.'-ig tudi marsikateri starejši čebelar. 
Knjiga je namreč opremljena z 89 
barvnimi slikami, ki so izredno na
zorne in vsebinsko bogate, tako da se 
po tej plati ne more z njo meriti 
nobena druga knjiga o čebelarstvu, 
ki so jo do zdaj izdali pri nas. Isto 
velja tudi za kvaliteto posnetkov.

Knjiga obsega 63 strani velikega 
formata in je razdeljena na več po
glavij. Najpomembnejša so: Spoznaj
mo čebele, Čebelarjenje, čebele in 
paša, Čebelar zdravnik in varuh, Če
belarjev koledar, Pregled najpomem
bnejših medovitih rastlin, Slovarček 
čebelarskih pojmov in izrazov ter 
Znanstvena imena.

V poglavju Spoznajmo čebele, ki je 
opremljeno s skicami, je avtor v je
drnatih in preprostih besedah opisal 
vse člane čebelje družine, njihove 
značilnosti, zgradbo in vlogo in živ
ljenje čebel v enem letu. Najbolj ob
sežni del knjige zajema poglavje Če
belarjenje. Ravno v tem poglavju 
avtor mlademu bralcu — čebelarju 
začetniku izredno privlačno opisuje 
lepote in težave čebelarjenja. Pouči 
ga o osnovah tehnologije čebelarje
nja. Marsikateri osnovnošolec in sred

nješolec bo prav zaradi razumljivega 
prikaza čebelarjenja dobil voljo in 
zbral dovolj poguma, da bo pričel 
čebelariti. Knjiga bo tudi vsakega 
mladega čebelarja začetnika obvaro
vala največjih napak, zaradi katerih 
m arsikateri izgubi svojo prvo čebeljo 
družino in z njo tudi veselje do čebe
larjenja. Lahko pa bi jim postalo za
nimivo, omogočilo dodatni dohodek 
ali celo dejavnost, s katero bi se pre
življali.

V tem poglavju bo mlad čebelar 
dobil vse potrebno znanje o panjih, 
čebelnjaku, čebelarskem orodju, sto
jišču za nakladne panje, čebeljih pri
delkih, osnovnih čebelarjevih opra
vil, o ropanju čebel, preprečevanju 
rojenja in še mnogo drugih koristnih 
napotkov, ki so nujni za uspešno če
belarjenje.

V poglavju o čebelji paši je  avtor 
napisal »Čebelja paša ni vsako leto 
enaka, ampak se močno spreminja«. 
Prav s tem stavkom je lepo poudaril 
pomen poznavanja paše in hkrati opo
zoril mladega čebelarja, naj ne priča
kuje vsako leto polnih loncev medu.
V nadaljevanju je opisal vse najvaž
nejše paše pri nas, tako nektarne ka
kor tudi .gozdne paše. Seveda je v tem 
poglavju, sicer na kratko, opisal tu
di prevažanje čebel na paše, kar 
pa mlademu čebelarju zadostuje.
V poglavju Čebelar — zdravnik in 
varuh so na kratko obdelane vse štiri 
čebelje kužne bolezni, sovražniki če
bel in škodljivci — predvsem voščeni 
molj. V Čebelarjevem koledarju so le 
v nekaj stavkih opisana osnovna 
opravila, ki jih moramo opraviti pri 
čebelah v posameznih mesecih v letu. 
Posebno zanimivost predstavljata 
zadnji dve poglavji, ki sta prav za: 
čebelarje začetnike zelo pomembni. 
Pregled najpomembnejših medovitih



rastlin pri nas in aas njihovega cve
tenja vsebuje imena rastlin in met-, 
sece, v katerih cvetijo, ter devetnjast 
barvnih slik nekaterih opisanih ra
stlin. Drugo pomembno poglavje pa 
je Slovarček čebelarskih pojmov in 
izrazov, ki bo dobrodošel pripomoček 
zlasti tistim, ki se prvič srečujejo s 
čebelarskimi strokovnimi izrazi; teh 
pa je v čebelarstvu veliko.

Knjiga bo nedvomno zelo uspešno 
zapolnila praznino, ki je do zdaj ze
vala na področju čebelarske literature 
za mladino, saj je pisana dovolj po

ljudno in na visoki strokovni ravni, 
hkrati pa z bogatim barvnim slikov
nim materialom zelo privlačno popu
larizira čebelarstvo, saj jo bo z vese
ljem prelistal tudi tisti, ki se za če
belarstvo ne zanima. Prav to pa je 
dokaz, da je knjiga dobra in ustrezna 
širokemu krogu bralcev.

Tudi cena knjige glede na kvali
tetni papir, lepo opremo in množico 
barvnih slik ni pretirana, znaša nam
reč 980.— din in je v prodaji v vseh 
knjigarnah.

PREDAVANJA Z VELIKIM OBISKOM
FRANCE JERA S

Posveti ob vsakoletnih čebelarskih 
razstavah na ljubljanskem Gospodar
skem razstavišču so razumljivo naj
bolj množični shodi čebelarjev in tudi 
strokovno izobraževalno najpomemb
nejše prireditve. Zaradi zanimive 
osrednje lokacije pa so velike pozor
nosti in obiska deležna tudi preda
vanja, ki jih že nekaj let zapored če
belarji obiskujejo v Iskrini poslovni 
stavbi na Trgu revolucije v Ljublja
ni. Organizator teh predavanj je bila 
ljubljanska čebelarska družina. Ta se 
je potem, ko so bile tudi v ljubljan
skih občinah ustanovljene občinske 
čebelarske zveze, preoblikovala v Če
belarsko društvo Ljubljana Center.

Program petih predavanj minulo 
zimo, ki ga je pripravilo omenjeno če
belarsko društvo, je očitno dobro za
del prav tista tematska področja, ki 
so za čebelarje najbolj zanimiva. Po
prečno je na vsakem predavanju so
delovalo po 114 čebelarjev. Ob teh 
predavanjih, ki jih je obogatila raz
prava, je tekla beseda o Grajševem 
panju, o novostih v čebelarstvu, o 
vzreji matic in o lastnosti medu. Še 
najmanj je bilo zanimanja za zadnjo 
temo, če ocenjujemo po številu ude

ležencev. Daleč največje pozornosti 
je bila seveda deležna tema Varoza in 
čebele. Predavanje in razpravo je po
slušalo kar 132 udeležencev.

Na omenjena predavanja v Ljub
ljano nikakor ne prihajajo le čebe
larji iz ljubljanskih občin. Na sezna
mih navzočih so tako čebelarji iz ož
je okolice (Škofja Loka, Komenda, 
Domžale, Kamnik, Litija, Vransko) 
kot tudi iz oddaljenih krajev (Bled, 
Mojstrana, Loški Potok, Postojna, 
Ilirska Bistrica, Ajdovščina, Sežana).

V Čebelarskem društvu Ljubljana 
Center se zavedajo lokacijske pred
nosti, ki jo je mogoče izkoriščati na 
izobraževalnem področju. Serijo šti
rih strokovnih predavanj pripravljajo 
tudi za tekočo zimsko sezono. Ze zdaj 
je znano, da se bodo februarja, ob 
četrtkih v Iskrini poslovni hiši zvrsti
la predavanja o čebelarjenju v Farar- 
jevem panju, o čebelarjenju v dvo
tretjinskem nakladnem panju, o pro
gnozi gozdnega medenja in o čebeli 
ter čebelji paši (spremljano s prika
zom diapozitivov). Razen tega pa bo 
društvo pripravilo tudi debatni večer 
o čebeljih boleznih, zlasti še o izkuš
njah pri zatiranju varoze.



VABILO NA PREDAVANJA

Čebelarsko društvo Ljubljana Center vabi čebelarje na preda
vanja po naslednjem razporedu:

1. Anton Rozman: Čebelarjenje v panju z 2/3 naklado — v 
četrtek 7. 2. 1985 ob 17. uri.

2. Franc inž. Šivic: Čebela in čebelja paša prikazana z diapo
zitivi v četrtek 14. 2. 1985 ob 17. uri.

3. Dušan Švara: Prognoza gozdnega medenja — v četrtek 21.
2. 1985 ob 17. uri.

4. Uroš inž. Vidmar: Čebelarjenje v Fararjevem panju — v 
četrtek 28. 2. 1985 ob 17. uri.

5. Okrogla miza o čebeljih boleznih — v četrtek 7. 3. 1985 ob 
17. uri.

Predavanja bodo v dvorani poslovne zgradbe ISKRA, Trg 
Revolucije 3, v Ljubljani (vhod iz vzhodne strani, nasproti Ljub
ljanske banke)

ČEBELARSKO DRUŠTVO LJUBLJANA CENTER

OBVESTILO ČEBELARSKIM DRUŠTVOM 
IN NJIHOVIM ČLANOM

Vsa društva so do zdaj že prejela  seznam e članstva in  vprašaln ike. Prosim o, 
da oboje čim prej in  čim bolj dosledno izpolnijo in  vrnejo . Tako bom o prihranili p re
cej stroškov v  zvezi s  tiskanjem  naše rev ije , hkrati pa bom o lah ko tudi ustrezno  
vzp ostav ili stik  z društvi. Ponovno poudarjam o, da je  rok za seznam e član stva  in  
vp rašaln ike 1. 2. 1985.

Prosim o, naj bodo dosledno izpolnjene v se  rubrike. P odatke potrebujem o zaradi 
naše ev idence in  načrtovanja. N erodno je, če  dobim o vprašaln ik , kjer v  odgo
voru p iše  pri poprečnem  letn em  pridelku »neznano«.

V  nekaj dneh bodo društva prejela tudi anketne lis te  za popis stojišč, kar je  
prva faza v  izdelovanju  pašnega katastra celotne republike. Prosim o, da se  p rav  vsi 
čebelarji zavzem ajo za  izpoln jevan je te  naloge. Podatki, k i jih  bom o tako zbrali, b o 
do dragoceni za celotno čebelarstvo.

Pri jesen skem  d im ljenju  proti varoi je  ponekod prišlo  do n ekaterih  neprijetn ih  
anom alij in  celo  katastrof, ki si j ih  čebelarji n e znajo  pozasniti. D a bi stvar lahko  
natančno preučili in  u gotov ili vzroke, prosim o vsa društva in  čebelarje posam ezni
ke, kjer je  do anom alij a li težav  prišlo, da nam  čim prej dostavijo  kar najbolj n a 
tančna poročila o tem . V poročilih  naj navedejo  prav v se  dejavnike, ki bi kakor koli 
lahko v p liv a li na d im ljen je (tem perature, pripravek, način  dela, gorivo v kadiln iku  
itd). K o bom o vsa  poročila zbrali, bom o poskrbeli za ustrezn e an alize  im dodatna na
vodila  izdelovalca  in  se  tako v  prihodnje takim  neprijetnostim  tudi izognili.

V sem  članom  želim o v  N ovem  letu  čim  več  u spehov  in  itudi uspešno sodelovanje  
z nami.

T ajn ištvo
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LETO 1985 BO PRINESLO UVELJAVITEV ZAKONA 
PONUDBE IN POVPRAŠEVANJA

Po dolgotrajnih od lašanjih  sm o v en 
dar v  L 1984 dosegli odm rznitev cen  za 
pretežno štev ilo  izdelkov in  uslug. Z u k i
n itv ijo  odloka o zam rznitvi cen hočem o  
tudi v  naši družbi u v e lja v iti pom em bno  
zakonitost ponudbe in  povpraševanja. 
P ričakovati je  bilo, da se  bo »čez noč« 
velik o  štev ilo  izdelkov podražilo ne g le 
de na sprejeto projekcijo cen za posa
m ezne skupine izdelkov v  letu  1984. S  
tem  dejanjem  sm o v  v e lik o  prim erih  
povečali odstotek  predvidene in flacije  za 
le to  1984. T em eljn i nam en sprostitve  
cen  za večin o  izdelkov im a izjem no po
m em bno v logo pri u resn ičitv i 'dolgoroč
nih ciljev  gospodarske stab ilizacije pri 
nas. Zaradi dolgotrajnega adm inistra
tivnega  določanja cen za izdelke (tudi 
m ed in  drugi čebelji izdelk i so b ili pod 
kontrolo) je  prišlo  do precej v e lik ih  ra
zlik  v  m edsebojni prim erjavi cen, v  n e
katerih  prim erih  so b ile  b ližje  pravi 
vrednosti, v  štev iln ih  prim erih  pa so  
razlike cen zelo  velike.

G ospodarske težave, ki jih  im am o v  
naši sam oupravni socia lističn i družbi, 
nas naravnost silijo , da v  prid elav i in  
prom etu, skratka povsod, izhajam o iz 
čim bolj gospodarne ekonom ike, a li dru
gače rečeno, posam ezni izdelk i se  m orajo  
potrditi na dom ačem  trgu. Š e bolj pa 
velja  to  za tu ji trg. Čeprav sm o si vsi 
žele li adm in istrativne sp rostitve cen, se 
v  praksi že pojavljajo  precejšnje težave  
pri prodaji nekaterih  izdelkov  zaradi 
p revisok ih  cen nasproti zm anjšani kupni 
m oči, tako  da se  že  kopičijo za loge (na 
prim er tekstil). V  le tu  1985 je  pričako
vati še  več je  zastoje pri prodaji izdel
kov. Seveda se  tudi naša dejavnost ne 
m ore izločiti iz zakona ponudbe in  p ov
praševanja. U gotavljam o že, da nam  je  
količinski, to je  prom et po teži, že v  letu
1984 padel v  prim erjavi z letom  1983 in  
teži k  nadaljnjem u padanju. N aša DO je  
in  bo natanko preučevala  tržne razm ere 
dom a in  v  svetu  ter sprejela takšne  
ukrepe, da bom o ob racionalnejši pre
delavi čebeljih  pridelkov in  prodaji le -  
teh  im eli čim  m anj težav. P ridelovalci, 
kL so  že le li s sprostitv ijo  cen  doseči v i
soke cene, so v  nekaterih  prim erih  v  
letu  1984 podražili izdelek  tako, da je 
bil odstotek  podražitve kar trištevilčen . 
G otovo se bo previsokim  podražitvam  
kupec uprl in  ne bo pripravljen  plačati 
tako v isok e cene za posam ezen izdelek. 
P ridelovalec bo zaradi tega prisiljen  še

bolj kot do zdaj povečati produktivnost 
in  v se  druge ekonom ske elem ente, ki 
vp liva jo  na ceno. Seveda bo m oral še  
posebej povečati tu d i storilnost, učinko
v ito st in  delovno disciplino. L e ob u v e
lja v itv i gornjih  e lem entov  bo lahko ce
neje  ponudil izdelke na dom ačem  in 
tu jem  trgu. V le tu  1984 se  je  b istveno  
povečala  obrestna m era za kratkoročne  
kredite, saj znaša že okoli 50®/o na leto, 
in  je  pričakovati, da se  bo v  tekočem  
le tu  še  p ovečala  g lede na stopnjo in 
flacije . S icer je  ekonom sko gledano  
prav, da so stroški za najetje  denarja za 
en  do dva  odstotka v išji kot znaša od
stotek  inflacije.

V si zgoraj naveden i dejavn ik i so 
vključen i v  e lem en te dolgoročne eko
nom ske stab ilizacije  pri nas. Zal ugo
tavljam o, da se  zaradi prem ajhne odgo
vornosti v  posam eznih  celicah  naše  
družbe n e u resn ičujejo  v  celoti. N aša 
DO bo tudi v  letu  1985 in  dolgoročno  
gledano v  praksi izvajala  v se  ukrepe, 
ki so  potrebni pri u resn ičevanju  gospo
darske stabilizacije. T udi v  prihodnje 
bom o še  bolj uk lju čeva li v  dolgoročno  
sod elovanje čebelarje  iz  vseh  krajev  
Ju goslavije, da bi tako pridelali čim  več  
čeb eljih  pridelkov v  organizirani pri
delavi. Zavedam o se tudi v e lik ih  težav, 
ki jih  povzročajo čebelarjem  razne če
b elje  bolezni, v  zadnjem  času posebej 
varoza. S torili bom o vse, kar bo v  naši 
m oči, da bom o čebelarjem  preskrbeli za
dostno k oličino ustrezn ih  zdravil po do
stopnih cenah. P onovno želim  opozoriti 
v se  čebelarje, da naj bodo pri uporabi 
zdravil zelo  natančni, naj n e uporablja
jo  zdravil, k i pri nas niso dovoljena.
N a sim poziju  v  Sp litu , k i je  b il nam e
n jen  izk ljučno zatiranju  varoze, je  bilo  
še  posebej poudarjeno (dr. R utter in
drugi), da m orajo b iti čebelarji d iscip li
n iran i in  uporabljati izk ljučno zdravila, 
ki nim ajo v  m edu n egativn ih  učinkov. 
Ce ne bom o u p oštevali strokovnih  ocen  
za posam ezno zdravilo, se  lahko zgodi, 
da bo naš m ed v  kratkem  času im el
to lik o  negativn ih  lastnosti zaradi upo
rabe zdravju  šk od ljiv ih  zdravil, da ga 
n e bom o več prodajali doma, še  pose
bej pa n e izvažali.

Prepričan sem , da bom o tudi v  letu
1985 ob večjih  naporih dosegli vsaj po
prečen pridelek  m edu in  drugih čebe
ljih  pridelkov. V abim  v se  čebelarje, da
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tud i v  prihodnje sodelujejo z nam i. T ru- želim  vsem  čebelarjem  srečno in  u s-
d ili se  bomo, da bom o v  danih ok o lišč i- pesno 1985. —  Naj medi! 
nah  kar n ajuspešneje sodelovali z vam i. g. dir. hp M edex
V  im enu d elavcev  Hp M edex in osebno A leš M ižigoj dipl. oec.

POSPEŠEVALNA SLUŽBA V LETU 1984
IVAN ESENKO

P osp eševalna služba čebelarstva hp  
M edex je  im ela to leto  pesitro delo. Kot 
M edexov uslužbenec sem  im el priložnost 
spoznati ug led  svo je  delovne organiza
cije daleč od m eja širše  dom ovine.

V  m aju sem  deloval kot p ospeševalec  
čebelarstva v  K eniji. To delo v  vzhodni 
A frik i je našlo sicer tudi širši odm ev v  
svetovn i čebelarski javnosti, saj je  
tropsko čebelarjenje še  dokaj neraz
iskano. Tako je M edex u veljav ljen  v  
svetu  kot firm a, ki b istven o  prispeva k 
razvoju svetovnega  čebelarstva.

V m ejah Jugoslav ije  M edex in ten ziv 
no pospešuje čebelarstvo tudi v  Črni 
gori. Č ebelarstvo v  tej republik i je  še  
zelo  odrinjena panoga živinoreje, nav
zlic bogati surovinsk i bazi. To pač kaže 
na nerazvitost republike. V endar so go
spodarski krogi te  republike pokazali 
odkrito zanim anje za razvoj čebelarstva  
in konkretno povezavo z M edexom .

Seveda zgoraj navedena dela p ospeše
va ln e  službe hp M edex n iso  edina, kar 
čebelarji dobro vedo. V eliko je  tekoče  
problem atike znotraj in  zunaj DO, kjer  
pride pospeševalna služba do veljave.

V zreja m atic in opazovalna služba go
zdnega m edenja sta že utečena d ejav 
nost, izrazito sezonske narave. C enjene 
čebelarje prosim o za pom oč pri odpravi 
m orebitnih  pom anjk ljivosti pri delova
nju  opazovalne službe. V saka pripom ba  
nam  bo dobrodošla, če bo sprejem ljiva. 
Č ebelarji, p isno se obrnite s  predlogi 
na naš naslov, saj opazovalna služba ni 
sam a sebi nam en, tem več služi č im širše- 
m u krogu čebelarjev prevaževalcev. 
Opažam o nam reč, da je  štev ilo  čebe
larjev, ki uporabljajo dnevne inform a
c ije  o m edenju v  S loven iji in  Gorskem  
kotarju čedalje večje, vendar jih  še  
vedno ni toliko, kot bi jih  lahko bilo. 
T udi ni naš cilj, da zavajam o čebelarje  
z napačnim i inform acijam i o m edenju, 
saj bi s tem  zavajali tud i sam i sebe.

Zatorej pričakujem o od čebelarjev, da 
nam  sporočijo vsako nepravilnost ali 
netočnost podatkov o dnevnih  berah na 
naših  opazovalnicah.

P rosim o čebelarje, naj bodo pri in for
m acijah  pošteni.

P ospeševalna služba čebelarstva želi 
vsem  čebelarjem  m edeno leto  1985.

POŠILJANJE MEDU V MEDEX

O odpravljanju m edu v  sk lad išče M e- 
d exa  na L inhartovi 49 a v  L jubljani je  
b ilo  v  našem  B iltenu  že nekaj napisa
nega. V endar nam  vse  češči prim eri, ko  
čebelarji pri odpravljanju  m edu v  naše  
sk lad išče zagrešijo napake, potrjujejo, 
da precej čebelarjev postopka odprav
ljanja  ne pozna dobro.

P osled ice se  takoj čutijo  v  našem  sk la 
dišču  pri prevzem u medu, kjer je  glede  
na specifičnost posam eznih prim erov po
trebno izvesti kom isijsk i prevzem  m e
du. D okončno reševanje teh  prim erov  
je  v  pristojnosti rek lam acijske službe  
D E-K ooperacija, kjer opravljajo vsaj 
polovico  fizičnega obsega dela. D okon
čna rešitev  pa je  m nogokrat dolgotraj
na zaradi različnosti postopkov.

V  tem  sestavku  želim o čebelarje po
novno opozoriti na pravilno odpravo  
m edu v  naše sk ladišče, kar nam  bo ob
čutno zm anjšalo reklam acije. Med, ki je 
predviden  za transport, mora b iti shra 
njen  v  p ločevinasti em balaži, prim erni 
za transport. Ce em balaža ni prim erna  
in  zanesljiva , nosi pošiljatelj v so  odgo
vornost v  prim eru, da m ed izteče. G la
dina m edu naj sega največ p et do de
se t cm  pod zgornji rob posode.

Posam ezni čebelarji lahko p isno na
ročijo potrebno em balažo pri nas, in  s i
cer sam o za količino m edu, predvideno  
za oddajo. V  svojem  p isnem  zahtevku  
naj tudi navedejo  vrsto  zaželene em ba
laže. V  zalogi im am o v e lik e  sode po 
2 0 0 1 , m ale sode po 1 0 0 1  in  al. kante po



401.) ter nam em bno železniško postajo. 
PVC em balaža ni prim erna za železn išk i 
transport m edu in  jo zaradi tega od sve
tujem o.

Posebna pozornost je  potrebna pri 
pravilnem  zapiranju napolnjene em ba
laže. O bvezna je  uporaba priloženih te s 
nil; če teh ni, je m oč uporabiti tudi pri
ročna tesn ila  (gum ijaste cevi, časopisni 
papir ali podobno). Obroč pokrova se  
mora tesno pričvrstiti na sod. O bvezno  
se  m ora em balaža z m edom  tudi p lom 
birati s sv inčen im i plom bam i ali vsaj z 
voščen im i zalivkam i. N a vsako  em bala
žo je  potrebno z ustreznim  lepilom  na
lep iti listek , na katerem  so č itljivo  in 
obstojno izpisani naslednji podatki:

— natančen naslov  pošiljatelja ,
— bruto teža,
— navedba vrste  m edu po m nenju  če

belarja,
— lastn ištvo  em balaže (em balaža last  

pošiljatelja, em balaža last M edexa).
N avedeno označevanje polne em balaže

ČEBELARJENJE V ČRNI GORI
IVAN ESENKO

so im eli bolj bridke izkušnje s to nevarno  
boleznijo, zdaj se pa bore proti njej n aj
več z varam itom  beograjske izdelave. 
Proti apiakaridim u se je v  Crni gori, 
zlasti v  prim orskem  delu, že pojavila  od
pornost — rezistenca, k ljub tem u, da je 
bil to pred pojavom  odpornosti odličen  
preparat.

Č ebelarji Crne gore so željn i sodelo
vati z M edexom . V es čas m ojega obiska  
je bilo zares čutiti spoštovanje do »velike  
čebelarske hiše«, kot so nas velikodušno  
im enovali. K ot čebelarji so se do m ene  
obnašali tudi predstavniki družbenega  
ž iv ljen ja , veterinarske uprave Črne gore 
ter  predstavniki delovnih  organizacij, s 
katerim i sem  navezal stike. K er črnogor
ski geografski re lief ni najbolj naklonjen  
in tenzivnem u km etijstvu , im a čebelarstvo  
tam  odločilno prednost. To sem  pouda
ril tudi sam  ob sklepu razgovorov v G o
spodarski zbornici Črne gore. D ogovorili 
sm o se za obisk črnogorskih čebelarjev  
v naši DO, predvsem  zaradi vprašanja  
■drugih tehnologij v  čebelarstvu. V Črni 
gori se nam reč le  en  čebelar ukvarja s 
pridelavo m atičnega m lečka. Poudaril 
sem  pom em bnost tega čebeljega pridelka  
in  predvsem  to, da čebelarstvo kot hobi 
dejavnost za širše  gospodarstvo n im a tiste  
vrednosti, kot jo im a pravo poklicno če
belarjenje.

V eč čebelarjev, ki sem  jih  obiskal, je  
nabavilo  gospodarske m atice v  M edexu  
in  so z njim i zelo  zadovoljni. Im ena teh  
čebelarjev so m i b ila  že  znana iz spiska  
naročnikov m atic iz n aše  vzreje. V  m ar
sikaterem  panju se  je  tako nahajala že 
hčerka naše m atice, ki se . je  sparila s 
troti »sjeničke čebele«.

Ko sem  pregledoval panje, je bila zu 
nanja tem peratura okrog 12°—14° C in  
bila je huda burja, tako da se je m oral 
človek kar m alo bolj oprijeti tal, da ga 
ni zam ajalo. Toda kljub tem u so čebele  
iz letavale  na pašo in se vračale s polnim i 
koški obnožine. D ružine so zasedale po 
7— 8 satov in so bile vse  po vrsti v  eni 
nakladi DB panja. DB panj je tam  n a j
bolj razširjen: nekaj čebelarjev, k i im ajo  
prevozne čebelnjake, pa čebelari tudi z 
AZ panji. Sicer sem  v id e l še m nogo tra
dicionaln ih  panjev (deščare, trm ke, p le- 
tare), ki pa ekonom sko seveda niso zan i
m ivi. Č ebele v  jesen i obiskujejo v inogra
de in  v  panjih  se  tako dostikrat nabere 
tudi po nekaj kilogram ov grozdnega siru 
pa, ki ga čeb ele  sproti predelajo v  med.
V Črni gori je takšna »paša« še  celo  
dobrodošla. Jasno pa je, da na takšnem  
m edu čebele  v  S loven iji ne bi prezim ile. 
Č ebelarji, s  katerim i sem  b il v  stiku, 
drže varozo dobro na vajetih . V  začetku

je  obvezno pri transportu m edu po ze- 
lezn ici in  po avtoprevoznih  organizaci
jah. O benem  opozarjam o čebelarje, da 
so idolžni pošiljko m edu na odpravni že
lezn išk i postaji obvezno uradno stehtati, 
kar je  dokazovati z  žigom  tehtanja na 
tovornem  listu . V  prim eru vagonsk e po
š iljk e  m edu je  pošiljatelj dolžan na to 
vorni lis t  v  rubriko št. 14 pisno navesti 
zahtevek  o uradnem  tehtanju , ki ga na
to spravi železnica. Naj om enim o, da je 
plačn ik  transportnih stroškov prevoza  
m edu po železnici naša delovna organi
zacija, m edtem  ko poravnam o trans
portne stroške dostave m edu z drugim i 
transportnim i sredstvi po kriterijih  in 
do v išine, k i jo  sproti določi delavski 
svet.

P onovno opozarjam o v se  dobavitelje  
m edu, da dokončno prevzem am o m ed in 
druge čebelje  pridelke v  našem  sk lad i
šču na L inhartovi 49 a, Ljubljana.

DE-KOO PER ACIJ A 
B oris S lavec
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ŠE EN NAČIN PLINJENJA Z VARITANOM
JA N E Z  LAVRIŠA

Vsepovsod slišim le kritike na ra
čun tablet varitan: da jih je težko 
uporabljati, da jih ni moč natančno 
dozirati, da ne izgorevajo in so sploh 
neučinkovite. Pišem zato, ker se ta
bleti varitan dela krivica. Nobeden 
od zgoraj naštetih očitkov ne drži. 
Uporaba varitana je lahko preprosta, 
izgorevanje popolno, učinkovitost ta
ka kot pri drugih protivaroznih sred
stvih, doziranje pa natančno.

Sam že tretje leto uporabljam va
ritan in to po postopku, ki mogoče ni 
za vsake razmere in tudi ne bo za 
vsakega čebelarja, toda meni služi 
dobro.

Bistveni del pri tem načinu je že
lezni valjček, kot je prikazan na ski
ci. Biti mora dovolj velik, da ima 
določeno toplotno vztrajnost, a ne 
prevelik, ker bi se sicer prepočasi 
ogrel. Valjčke grejem v žerjavici.

Že poprej položim v panje za vrata 
dele razbitih keramičnih ploščic, po
leg njih pa tablete. Ko se valjčki po 
petnajstih minutah razžarijo do rde
čega žara ali nekaj manj, jih s kle
ščami raznašam po panjih. Razžarjen 
valjček položim na keramično plošči
co in spustim tableto v utor. Vrata 
zaprem. Tudi žrelo mora biti zaprto. 
Pri starejših panjih je težava v tem, 
da vrata ne tesnijo več dobro. V tem 
primeru je treba na notranjo stran 
vrat položiti polivinil tako, da je 
priprt okrog in okrog vrat. S plinje- 
njem se zamudim dve do tri ure za 
osemdeset panjev, seveda skupaj s 
tesnenjem vrat. Panja ne odpiram 
toliko časa, dokler se v njem dim ne 
poleže, to je najmanj 15 minut. Varoe 
ne odpadejo takoj, ampak odpadejo 
po plinjenju še nekaj dni.

Zdravil sem tudi z Apiakaridimom. 
Vsebino zavitka sem razdelil na tride
set delov in posamezne dele prav tako 
zadimil na valjčkih. Tudi to je bilo 
uspešno, vendar so tablete primernej
še. Za v prihodnje si želim, da bi Kr
ka še izdelovala zdravilo v obliki ta
blet. Dobro bi bilo zamenjati le sesta
vo zdravila zaradi resistence.

Res je plinjenje z lističi VA fol- 
bex preprostejše. Če pa upoštevam 
astronomsko ceno uvoženega zdra
vila, ki ni v sorazmerju s ceno medu 
pri nas, si bom pač vzel nekaj več 
časa in še naprej uporabljal varitan.

U i o r  z a  e toto
<P 36
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NARAVNI NASTANEK SORODSTVENIH ODNOSOV MED 
ČEBELAMI

(Predavanje profesorja dr. N. Koeni- 
gerja, Institut za čebelarstvo 7. 4. 1984.

Prevod M. Krašovec)

Vzreja čebel, nabiralk medu, je te
žavno, a  hkrati tudi 'interesantno 
področje čebelarstva, in to iz dveh 
razlogov. Prvič zahteva vzreja matic, 
njihovo pravilno parjenje in ugotav
ljanje učinkov tega parjenja dobro 
poznavanje komplicirane tehnike. Po 
drugi strani pa je ves trud čebelarjev 
zaman, če pri tem ne upoštevajo os
novnih pravil dednosti. Ravno pri 
genetiki čebel so se v zadnjih letih 
porodile nove ideje in možnosti nje
nega razumevanja. Prav o tem govo^ 
ri ta prispevek, ki je bil sprva na
menjen kot predavanje na dnevih 
čebelarjev nemške čebelarske zveze 
za leto 1984 v Flemhudeju pri Kielu. 
Pri tem je avtor poskusil v preprosti, 
splošno razumljivi obliki, brez upo
števanja populacijskega modela in 
verjetnostnega računa predstaviti so- 
ciobiološke odnose, ki veljajo v čebe
ljem svetu.

V začetku primerja avtor čebele z 
drugimi Udomačenimi živalmi. Pri 
tem vzbudijo pozornost velike razlike, 
kajti čebela sploh ni »prava« domača 
žival. Čebele živijo v prostosti in ne 
v kletki ali ogradi kot druge domače 
živali. Nezavarovane in neodvisne od 
čebelarja zapuščajo svoj panj in na
birajo nektar in cvetni prah. Pri tem 
prihajajo v stik z vsemi nevarnostmi 
okolja, kjer jih ogrožajo naravni so
vražniki, kot so pajki, ptice in ropar
ske ose, ki prežijo nanje. Proti vsem 
tem nevarnostim se znajo čebele bra
niti; imajo namreč dobre obrambnq 
sposobnosti. V ta namen izkoriščajo 
hiter beg, strupeno želo, iz posebne 
žleze pa oddajajo za svoje sovražnike.

neprijeten vonj. Nič manjši sovražnik 
čebel ni vreme, predvsem nenadne 
krajevne nevihte, veter in hitre ohla
ditve, ki terjajo med čebelami šte
vilne žrtve. Kljub tem nevarnostim 
ohranja čebela že tisočletja naravno 
ravnotežje. Vzemimo za primerjavo 
domačo svinjo. Če bi jo človek pre
nehal oskrbovati in bi jo spustil v 
gozd, bi videli, da bi žival zaradi 
dežja in mraza hitro obolela in po
ginila. Če bi se temu le nekako izog
nila, bi bila zanjo prav gotovo usodna 
prva zima, ko žival pod snežno odejo 
ne bi mogla najti hrane. Domača svi
nja je prilagojena življenju v hlevu; 
varujejo jo z raznimi zdravili in 
zaščitnimi sredstvi in hranijo z več- 
komponentno krmo, v kateri so za
stopane beljakovine, maščobe in oglji
kovi hidrati v pravilnem medseboj
nem razmerju. Vse to omogoča, da 
domača svinja hitreje raste in prido
biva težo kot divja svinja, ki živi v 
svojem prvotnem naravnem okolju, 
to je v gozdu.

Še v enem pogledu je primerjava, 
med domačimi živalmi in čebelo po
membna. Za primer vzemimo psa. 
To žival namreč lahko redimo za 
različne namene. Predstavljamo si 
osamljenega človeka, ki bi rad imel 
majhnega, življenja polnega psička!

Kupil si bo jorkširskega teriera, ki 
tehta le do dva kilograma in za ka
terega se najde kotiček v vsaki tor
bici. Njegova dolga dlaga naravnost 
vabi k gladenju. Za razliko poglejmo 
psa čuvaja, na primer nemško dogo. 
S svojo višino preko 90 cm in težo 
preko 50 kg je vsekakor žival, ki vzbu
ja spoštovanje. Potem poznamo še 
jazbečarje, špiclje in pinče. V pri
merjavi s čebelami so pri psih ra



zlike v velikosti, teži in videzu ne
primerno bolj očitne. Kar 23 jork- 
širskih terierjev tehta toliko kot ena 
doga. Ta kratki pregled nazorno ka
že različnosti med domačimi živalmi 
in čebelami.

Domače živali seveda živijo v po
vezavi s človekom že mnogo dlje kot 
čebele. Za razliko od domačih živali 
lahko čebele še danes živijo na pro
stem, si same iščejo hrano, ne da bi 
se čebelar vmešaval ali vplival na 
nabiranje medu. Kljub vse večjim 
naporom pri vzreji človek ne more 
bistveno vplivati na izbor matic in 
trotov. Bistven napredek so prinesla 
izbrana gojišča na otokih in umetno 
osemenjevanje, ki so ga uvedli pred 
kratkim. Vendar čebele še danes rajši 
primerjamo z divjadjo, ki živi prosto 
v naravi, kot z domačimi živalmi.

Po kakšnih zakonih se spreminjajo 
divje živali? Odločilen pomen pri tem 
ima njihovo prilagajanje okolju, v 
katerem živijo. Lisica, ki se mora 
neopazno približati plenu, ima v Ev
ropi rdeče rjavo dlako, ki jo v mraku 
dobro zakriva. Polarna lisica pa je 
snežno bela in se tako odlično prila
gaja okolju z večnim snegom. Brez 
potrebe bi bilo naštevati še druge pri
mere. Poglejmo raje, kako se bolje 
prilagojene živali uveljavljajo. Osnov
ne ideje tej problematiki je dal An
glež Charles Darwin. Med živalmi 
iste vrste obstajajo vedno razlike, ki 
so dedno pogojene. Če na primer lisi
ca svetlejše barve ulovi več plena kot 
temnejša lisica, bo imela svetlejša li
sica več potomcev, ki bodo tudi sve
tlejši. Tako nam opazovanje divjih 
živali omogoča razumeti, da so se 
dedne zasnove oblikovale s procesom 
prilagajanja, ki je pogosto trajal ti
sočletja in kot posledica nagnjenosti 
k razmnoževanju in ohranitvi vrste. 
Tako naziranje je danes v biologiji 
splošno veljavno in izjem doslej še 
niso našli. Toda če pogledamo čebelo, 
opazimo navidezno nasprotje s to te
zo. Če kdo čebelo napade ali ulovi,

bo ta uporabila svoje želo, če ni mož
nosti, da bi pobegnila. Nazaj obrnjeni 
kaveljčki žela se zapičijo v kožo in 
se tako močno zasidrajo, da se želo 
loči od čebele. Skozi nastalo rano če
bela izkrvavi in pogine. Kako se ta  
opažanje sklada s tistim, o čemer 
smo govorili prej? Kako se lahko po
deduje lastnost, ki povzroča smrt nje
nega nosilca? Za razlago teh vpra
šanj se moramo nekoliko bolj po
globiti v biologijo čebele.

Čebele delavke praviloma nimajo 
potomcev. Vendar je kljub temu če
bela delavka naravno bitje, ki je na
stalo z naravnim razvojem. Na kak
šen način podeduje čebela delavka 
svojo dedno zasnovo? To ni nezahtev
no vprašanje in odgovor nanj mora
mo poiskati po ovinku.

Se danes je na svetu veliko vrst) 
čebel, ki živijo kot samotarke. Čebela 
rodu Halictus lahko služi kot primer, 
ki pokaže, kako se je razvil svet žu
želk. Ta čebela odloži v luknjice v 
zemlji posamezne zarodne celice. Po
tem ko te celice napolni z medom in 
cvetnim prahom, izvali na to hranilno 
podlogo jajčece in celico zapre. Ko se 
izvali ličinka, se prehranjuje z zalo
go, ki jo je nabrala njena mati. Je
seni se ličinka zabubi. Njena mati je 
tedaj že dolgo mrtva. Naslednjo po
mlad se izvalijo mlade čebele. Trot te 
samice oplodi in te začnejo, enako kot 
pred letom njihove matere, graditi 
gnezda.

Mogoč je tudi drugačen potek tega 
dogajanja. Vzemimo kot primer čmr
lja. Matica čmrlja začne spomladi sa
ma graditi gnezdo. Vendar se ličinke 
čmrlja razvijajo mnogo hitreje; izva
lijo se delavke, ki pomagajo matici 
pri vzreji svojih bratov in sestra. Po
tomstvo so delavke, pa tudi troti in 
matice. Jeseni celotno potomstvo po
gine, prezimijo le mlade matice.

Tako smo našli odgovor na vpra- 
jšanje, kako si naj predstavljamo pre
našanje dednih lastnosti pri osah, če
belah in mravljah delavkah. Očitno



je, da obstajata dva načina prenaša
nja dednih lastnosti. Tako pri čebelah 
kot pri večini drugih živali se prena
šajo dedne lastnosti na potomstvo di
rektno z oploditvijo. Pri osah, čmr
ljih, mravljah in pri čebelah pa ob
staja še neki drug način prenašanja 
dednih lastnosti. Njihove delavke na
mreč sodelujejo pri vzreji svojih se
stra. In zdaj se navezujemo na prvot
no domnevo. Ker se je odnos očitnoi 
izoblikoval z naravnim izborom, se 
mora prenašati od generacije na gene
racijo. Čebela delavka sodeluje le pri 
vzreji svojih bratov in sestra. Te se
stre se lahko razvijejo v delavke ali 
v matice. Te sestre imajo iste starše 
in s tem tudi večji delež skupnih de
dnih lastnosti. Zdaj je jasno, kako se 
prenašajo dedne lastnosti pri čebelah 
delavkah. Namesto da bi dajale la
stno potomstvo, vlagajo te živali v 
svoje sorodstvo in tako razmnožujejo 
svojo dedno zasnovo.

Pri kožokrilcih (Hymenoptera), med 
katere sodijo čebele, ose in mravlje, 
so odnosi drugačni kot pri sesalcih. 
Le samica ima dve vrsti dedne za
snove (od matere prvo in od očeta 
drugo). Nasprotno izhaja trot iz neo
plojenega jajčeca. Trot torej nima 
očeta, zato ima le eno vrsto dedne 
zasnove. Pri nastajanju spermov je ta 
dedna zasnova v vseh trotovih semen
čicah. Tako so potomci kožokrilcev, 
ki izhajajo iz ene samice in enega 
trota, podobni kot pri sesalcih. Po 
očetovi dedni zasnovi, ki jo imajo 
50%>, se povsem ujemajo. Skupno 
imajo moški in ženski potomci ko
žokrilcev povprečno 75 °/o skupne de
dne zasnove.

V poprečju imata 2 potomca 75'°/o 
dedne zasnove skupne.

Tako se tem žuželkam bolj izplača 
pomagati sestri, ker ima ta sestra več 
iste dedne zasnove, kot je to pri se-, 
salcih. Tako je tudi manjše tveganje, 
da bi s tem podpirale dedno zasnovo, 
ki je drugačna od njene lastne. To je 
eden od vzrokov za tolikšno število

socialnih živali med kožokrilci, med
tem ko med sesalci takih živali ni.

Ali vse to velja tudi pri čebelah? 
Da bi dobili odgovor na to vprašanje, 
poglejmo, kako poteka naravno par
jenje čebelje matice! Štiri do deset 
dni po izvalitvi zapusti mlada matica 
svojo družino in odleti na poročni 
let. Čebelar, ki opazuje povratek ma
tice, opazi, da je želna komora na 
novo parjene matice pol odprta. V 
njej se nahaja spolno znamenje, ki je 
del trotovega spolnega organa. To bi 
lahko vodilo do napačnega sklepanja, 
da se je matica parila z enim samim 
trotom. Toda že pred leti so poskusi 
s troti, ki so imeli dedno zasnovo 
markirano, pokazali, da se matica 
praviloma pari z več troti. Še posebej 
so to dokazali poskusi prof. Ruttner- 
ja, ki jih je delal na otoku Vulcano, 
tako da je mnenje o večkratnem par
jenju matice splošno veljavno. Šele 
pred tremi leti pa je dr. Koenigerjeva 
s posebno tehniko filmala naravno 
parjenje matice. Zdaj je tudi znana 
vloga trotovega spolnega organa. 
Prvi tro t se pri parjenju spoji z ma
tico. Pri ločitvi, ki temu sledi, ostane 
trotovo spolno znamenje v želni ko
mori matice. Naslednji tro t kopulira 
pod spolnim znamenjem prvega trota 
v želno komoro. Po odstranitvi spol
nega organa se spolno znamenje pred
hodnika najprej obrne in nato odstra
ni iz matice. Tako se v hitrem zapo
redju pari več trotov z matico. Mnogi 
avtorji se strinjajo, da se pri po
ročnem letu matica pari z osmimi 
troti.

Večkratno parjenje ima seveda od
ločilen vpliv na potomstvo. Čebele 
delavke imajo tako osem različnih 
očetov. Iz tega sledi, da imata v po
prečju dve čebeli idelavki 31,25 ®/o 

skupne dedne zasnove. Tako je so
rodstvo med čebelami delavkami 
mnogo bolj raznoliko kot pri drugih 
kožokrilcih, pri katerih se matica pa
ri samo enkrat. Kar zadeva sorod-



Pri in tenzivn i 
proizvodnji je  se
lek cija  zelo  po

m em bna

stvo, so se tako pri čebelah razvili 
taki odnosi, da so si potomci bistveno 
bolj oddaljeni kot pri sesalcih.

V poprečju imata dva potomca 
31,25 V» dedne zasnove skupne.

Zanimiva je tudi primerjava med 
posameznimi čebelami delavkami. 
Med njimi so pripadnice, ki imajo 
isto materino dedno zasnovo, poleg 
tega pa še skupnega očeta. Med njimi 
ni torej nobenih dednih razlik. V 
družini je 1/16 takih delavk. Posa
mezne čebele delavke imajo lahko le 
enako materino ali očetovo dedno za
snovo; takih delavk je 8/16 ali polo
vica. Preostalih 7/16 delavk ima raz
lično materino kakor tudi očetovo 
dedno zasnovo. Te delavke si sploh 
niso v sorodu. Tako je sorodstvena 
različnost med čebelami delavkami v 
eni družini večja kot pri potomcih 
sesalcev.

Pri vzreji matic imajo tudi ličinke, 
ki jih odvzamejo iz družine, različne 
dedne zasnove. Za zanesljivo oceno 
dedne zasnove naravno parjene ma
tice je potrebno preiskati mnogo 
hčera. To pomembno zahtevo, ki je 
utemeljena z naravnimi sorodstveni

mi odnosi, je v praksi, žal, mogoče le 
delno izpolniti.

Tu opisani odnosi temeljijo na dej
stvu, da se matica pari z osmimi troti, 
ki si niso v sorodstvu. To pomeni, da 
je za gojenje čebel na osamljenih lo
kacijah, kot so na primer otoki, po
trebnih osem po očetu različnih linij. 
To pa je le redko. Mnogi čebelarji 
menijo, da je zaželen enovit tip tro
tov. To ima seveda posledice in vodi 
k ožjim sorodstvenim odnosom.

Če so dodatno še nabavljene ma
tice v sorodstvu s troti, nastopijo zelo 
hitro problemi pri vzreji čebel. 
Zmanjša se tudi njihova produktiv
nost. Poleg že poznanih izgub rodno
sti zaradi nastalih diploidnih trotov 
upade tudi »vitalnost« čebel. Novejša 
dognanja kažejo, da je pri tem po
membna še neka okoliščina, ki ji do
slej niso pripisovali pomena.

Dedne razlike med čebelami delav
kami so za delitev dela in s tem tudi 
za učinkovitost čebelje družine izred
no pomembne. Ta vprašanja preuču
jejo na institutu v Oberurslu. Brž ko 
bodo zbrali dovolj eksperimentalno 
potrjenih rezultatov, bodo dali čebe
larjem ustrezna priporočila.

ČEBELARJI POZOR
Prodam  vse  vrste  sm ukaln ih  m režic za cvetn i prah, u sn jen e rokavice, točilo, to - 

piln ik  za vosek  iz nerjavečega m aterija la  in  sušilec  za cvetn i prah. V se inform acije  
Oto Prim ožič, P rebold  39.



V PRIČAKOVANJU ČEZ MILIJON TON MEDU LETNO
M. M EN CEJ

Po oceni sekcije za živalstvo in 
poljedelstvo (FAO) pri OZN so če
belarji natočili na našem planetu 
1982. leta 910,6 tisoč ton medu. Ker 
pa pridelek medu zadnja leta ne
nehno narašča, lahko v skorajšnji 
prihodnosti pričakujemo, da bo pride
lek dosegel milijon ton.

Ali je to veliko ali malo? Če po
gledamo število prebivalstva na vsem 
svetu, je to zelo malo, saj pride na, 
prebivalca komaj 250 g, se pravi nič 
več kot 1/4 kg. Zanimiv je podatek, 
kako je razporejen pridelek po posa
meznih območjih in kontinentih. P ri
bližno tretjino pridelka natočijo če
belarji v Evropi in Aziji (brez Sov.
zveze). Še pred desetimi leti pa je
Evropa (brez SSSR) pridelala še en
krat manj medu kot Azija (1973 
Evropa 119,4, Azija pa 241,8 itisoč ton, 
leta 1980 pa je Evropa že pridelala 
129,8 tisoč ton. Nadaljnja značilnost 
je, da daje danes petino svetovnega 
pridelka Sovjetska zveza.

Po podatkih FAO so pridelali čebe
larji največjih pridelovalcev medu v 
letu 1982 v tonah:

S S S R ..................................  185.000
Kitajska ...................................... 117.000
Z D A ..................................  95.000
M e h ik a .............................. 63.860
A rg e n tin a .........................  33.000
K a n a d a ................................ 31.885
T u r č i ja .............................. 27.553
F rancija .............................. 25.000
A v s t r a l i j a ........................  24.794
E tio p ija .............................. 20.820
P o l js k a .............................. 20.000
Romunija ...................................... 15.000
ZR N em čija ..................... 15.000
M adžarska............................15.000

M adagaskar.....................  13.052
G r č i j a .............................  12.195
K e n i ja .............................. 11.000
Š p a n ija ................................ 10.800
T a n z a n ija ............................10.500
Brazilija.............................  9.500
B o lg a r i ja .........................  9.156
K u b a .................................. 7.771
Nova Zelandija................  7.000

C entralna A friška republika . . 6.660
C i l e ......................................................  6.500
J a p o n s k a ...........................................  6.000
I r a n ......................................................  5.856
I t a l i j a ......................................................  4.000
V zhodna N e m č i j a ...........................  3.945

P odatkov od Ju goslav ije  v  tej razpre
d eln ici ni.

Po številu čebelnih družin zavzema 
prvo mesto. Sovjetska zveza: okoli 
10 milijonov. Sledi Kitajska, za ka
tero pa FAO ne navaja številk; za njo 
so ZDA, ki jih imajo več kot 4 mi
lijone; Etiopija okoli 3 milijone; Me
hika in Turčija po .2 milijona; več kot
1 milijon jih imajo Poljska, Čehoslo- 
vaška, Jugoslavija, Romunija, Grčija, 
Francija in Egipt.

Poleg splošnega števila čebelnih 
družin je pomemben podatek o go
stoti čebeljih družin na km2. V tem 
pogledu je na prvem mestu Čehoslo- 
vaška, kjer imajo 8 družin na km2; v 
Grčiji 7; več kot 4 družine imajo 
na Madžarskem, Poljskem, v Nemčiji 
in Romuniji; Etiopija in Jugoslavija 
jih imata po 3, na Kubi in v Turčiji 
po 2,5, v Bolgariji in Franciji pa po 2 
družini.

Omenili smo že, da pride poprečno 
na prebivalca na svetu komaj 1/4 kg 
medu. Zato bo zanimivih nekaj po
datkov, koliko ga pride na prebivalca 
v nekaterih državah. Da bi se izog
nili nekaterim slabostim v ocenah, je 
potrebno vzeti podatke za nekoliko 
let. Za naš prim er naj zadostuje ko
lebanje dveh let, se pravi za 1981 in 
1982. Poglejmo.

D ržava

P ridelek  g lede  
na štev ilo  

preb iva lstva  
v  kg  

1981 1982

C entralnoafriška
republika 2,83 2,78
N ova Z elandija 2,23 2,25
K anada 1,43 1,30



M adagaskar 1,42 1,42
A rgentina 1,39 1,19
A vstra lija 1,32 1,68
M adžarska 1,38 1,31
Grčija 1,23 1,25
U rugvaj 1,03 0,93
B olgarija 1,02 1,03
M ehika 0,86 0,86
Kuba 0,78 0,79
Sovjetska zveza 0,67 0,69
R om unija 0,62 0,67
E tiopija 0,64 0,63
T určija 0,65 0,58

V drugih državah pa pride na osebo 
še manj pridelka. Za primer vzemimo 
ZDA, kjer pridelajo več kot 100 tisoč 
ton medu, pride pa na osebo le 0,41— 
—0,43 kg. S tem pa seveda še ni re
čeno, da ga porabijo samo toliko, ko

likor ga pridelajo, ker trgovina med 
posameznimi državami močno niha.
V izvozu in uvozu pa tudi nimamo 
podatkov.

Morda bo zanimivo še to, kakšno 
je razmerje glede pridelka med raz
vitimi in nerazvitimi državami. Med
tem ko so v razvitih državah pride
lali 1982. leta 511.047 tisoč ton, so ga 
pa v manj razvitih le 399.596 tisoč 
ton; se pravi, da je bilo razmerje 
56 :44, čeprav je bilo v  razvitem sve
tu pomembno manj čebelnih družin 
kot v  manj razvitem. To je rezul
ta t višje stopnje tehnologije in boljše
ga oskrbovanja čebel.

Povzeto po Pčelovodstvu 9/84

INSEKTICIDI
STANE SAJEVEC

U godni vesti o  insekticid ih , k i n iso  
strupeni za čebele. — V  sorazm erno  
kratkem  času, v  razdobju m anj kot leto  
dni, so  s e  p ojavila  v  strokovni literaturi 
in  tudi v  m nožičnih  sredstvih  obvešča
nja  potočila , da so  iznašli za čeb ele  n e
strupene insekticide.

N a 179. strani Apdmomdijinega zborni
k a  povzetkov referatov z X X IX  kongre
sa  1983 v  B udim pešti lahko zasledim o, 
da so  avtorji K. Sägi, I. Erdei, T. Gadi 
in  A. G ubicza dz M adžarske v  njihovem  
raziskovalnem  inštitu tu  za kem ijsko in 
dustrijo sin tetizirali nov, za čeb ele  n e
strupen insekticid , ki nosi šifr irano oz
nako: »NE-79168 5p EC« in  je  predm et 
patentnega postopka in zaščite. T estirali 
so  ga v  laboratorijsk ih  razm erah, v  ste 
k len jak ih  in  na prostem  (v različnih  
podnebnih  razm erah), da bi u gotovili 
n jegovo strupenost za čebele. U gotovili 
so  n jegove sp lošne insek ticidn e lastn o
sti. Zdaj avtorji raziskujejo n jegovo sp loš
n o  uporabnost v  km etijstvu , kar naj b i 
daiLo napotke za n jegovo  uporabo brez 
škode za čebele. M adžarska kem ična in 
dustrija je n a  svetovnem  tehnološkem  
vrhu, saj so za potrebe čebelarstva iz- 
delatli tudi sredstvo za zdravljenje no
sem e fum agillin-D C H .

D ruga novica  je prišla  iz  V elike B ri
tan ije  od  firm e Seli, v  katere laboratori
jih  so  pripravili za čebele neškodljiv i 
insekticid , im enovan  f  a s  t  a c, katerega

5 do 15 gram ov aktivne snovi n a  povr
šino hektarja  (10.000  m'2) bi u n ič ilo  v e 
čino šk od ljivcev  na posevkih , to  je  20  do  
100-krat m anj snovi kot pri doslej zna
n ih  strupenih kem ikalijah . Ta in sek ti
cid s  to lik šn o  m očjo ubijanja n e škodu
je  čebelam , četud i le tijo  prav skozi sam  
oblak škropiva. Pri opazovanih  družinah, 
k i so  jih  izpostavlja li delovan ju  tega škro
p iva, n i biilo opaznih  n iti napak pri razvoj- 
družin n iti zm anjšanja pridelka medu. 
Stru penost tega  in sek ticida  so preizku
sili na različnih škodljivcih , ki un iču je
jo  lis te  im plodove gojen ih  rastlin  tako  
v  zm ernem  kot tudi v  tropskem  pasu  
kot tudi na različnih rastlinah in  se je 
dobro in u čin kovito  obnesel. N ovi in sek 
ticid  im a dolgotrajno b iološko aktivnost 
in  obstojnost v  različnih vrem enskih  in 
k lim atsk ih  razm erah, kar pom eni, da bo  
m ogoče zm anjšati štev ilo  škropljenj.

Nas čebelarje posebej zanim a, če  ta 
insekticid  n e  bi b il uporaben za zatira
nje in sek tn ih  zajedavcev  v  čebelji dru
žini, kot je  pršica vanoa, čebelji krpelj 
in  podobne, ki zajedajo  oseb ke čebel, 
kot so uporabili insekticid  m a l a t i o n  
v  preparatu apiakaridim  zoper varozo.

Insekticid  f  a s t a c je za zdaj v  upo
rabi le  na T ajskem  in v  Južni Afrikii, 
pričakujejo, da bo  v  letošnjem  letu  na 
vo ljo  tudi v  evropskih  državah, D alj
nem  vzhodu in tudi v  A vstraliji. P re
izkušali pa so  ga v  V elik i B ritaniji in 
v  Franciji.



VIRI Ijana za insekticid  »fastac« in  A pim on-

Sodobno k m etijstvo  1984/4, str. 159 po 1983’ ^  179  ° a
Poljoprivrednem  pregledu, R adio L jub- kongr0SU v  B udlm Pestl-

KAKO ZMANJŠATI ZASTRUPITEV ČEBEL ZARADI 
PESTICIDOV

MARTIN M EN C EJ

O tem vprašanju razpravlja v ob
širnejšem članku inž. Jarom ir Bacilek 
v lanski 5. številki Včelarstvi, ki ga 
priobčujemo v skrajšani obliki.

Pomen čebeljega opraševanja polje
delskih rastlin je splošno znan. Zato 
je naš namen čim bolj zmanjšati izgu
bo čebel zavoljo uporabe zaščitnih 
sredstev v sodobnem kmetijstvu.

Češkoslovaška socialistična republi
ka je bila prva država na svetu, ki je 
izdala ustrezno uredbo (zakon) o var
stvu čebel pred pesticidi. Nekatere 
države s sicer naprednim poljedel
stvom, kot je npr. Italija, še do da
nes nimajo zakona o varstvu čebel. 
ČSSR je  izdala prvo odredbo že leta 
1955, ki pa so jo dopolnili 1963. in 
1978. leta. Vsa zaščitna sredstva sol 
razdelili po kriterijih škodljivosti za 
čebele na tri skupine, in sicer: na 
snovi, ki so strupene za čebele, snovi,) 
ki so škodljive in na relativno ne
škodljive.

Uporaba strupenih pripravkov jel 
omejena na dobo, ko rastline še ni
majo cvetov in ne morejo škodovati 
čebelam. Za cvetoče rastline veljajo 
tiste rastline (drevesa ali grmičevje), 
ki jih obiskujejo dve ali več čebel na
1 kvadratni meter. Seznam rastlin (gr
mičevja ali dreves, vštevši še različne 
plevele), ki so vir čebelje paše, nava
jajo v prilogi odredbe. Ker je pov
prečen razvoj in začetek cvetenja po
gosto sporen, pa naj si bo od strani 
čebelarjev ali kmetijskih organizacij 
in kmetov, je to vprašanje posebej 
obdelano v odredbi. S primerne od
daljenosti in številom rastlin prera
čunavajo število cvetov na 1 kvadrat

ni meter. Na večjih območjih (10 ha) 
pa je  treba upoštevati še enakomer
nost cvetenja. Na močno razcvetelih 
območjih je pa prepovedana uporaba 
strupenih pripravkov. Lahko pride do 
tega, da na enem in istem območju 
uporabijo različne pripravke, ki so za 
čebele različno škodljivi; tu  pridejo 
predvsem v poštev rastline, kot so re
pica, fižol, različne vrste detelje in 
sadovnjaki.

Če je  treba upoštevati ekonomsko 
izgubo poljedelskih in gozdnih pridel
kov zaradi uporabe pesticidov, so mož
ne tudi izjeme, kar predvideva tudi 
njihov zakon iz leta 1978. Izjeme soi 
dopustne, če je brez uporabe insekti
cidov škoda večja, kot bi bila ob po
ginu čebel. Te izjemne primere ugo-j 
tavlja praviloma na priporočilo pri
stojnih organov (okrožna poljedelska 
uprava, kontrolna in znanstvena usta
nova) krajevni narodni odbor. Kra
jevni narodni odbor pa mora v dogo
voru z lastniki čebel o uporabi teh 
pripravkov obvestiti čebelarje naj
manj 24 u r pred uporabo. Naše znanje 
o življenju čebel terja, da je treba v 
tem primeru prepeljati čebele 5 km 
od ogroženega območja. V ustreznih 
strokovnih poljedelskih ustanovah pa 
je do sedaj uveljavljen tudi nadzor o 
zapiranju čebel, če zaradi dane situ
acije prevoz ni mogoč. Poskusi so po
kazali, da pri strokovni izvedbi zapo
re panjev s prezračevalnimi naprava
mi pred žrelom in pri sočasnem škrop
ljenju z vodo ni večjih izgub čebel 
kot 15 odstotkov. Pride pa pri naj
manjši napaki ali nepozornosti lahko 
do popolnega pogina čebel na stoji



ščih. Pri zastrupitvi čebel s pesticidi 
so najbolj prizadete pašne čebele, ne- 
pašne z matico pa zastrupitev preži
vijo, če imajo dovolj hrane in vode.

Škodljive pripravke je moč uporab
ljati do cvetenja rastlin, se pravi tê - 
daj, ko čebele ne izletavajo do njih. 
To pa je navadno, ko je  zunanja tem
peratura nižja od 10° C, ali pa so opti
malne razmere za izletavanje (če si
je sonce), so pa drugi negativni de
javniki (močan veter, pred nevihto 
ali dež). Se pa tudi pri idealnih razme
rah izletavanje čebel menjava v teku 
dneva; grafična ponazoritev pokaže, 
da je največje izletavanje med 11. in 
13. uro. Zjutraj in zvečer je izletava
nje minimalno.

Čebele nabirajo nektar in mano, ki 
so zanje vir energetsko bogatih slad
korjev. Beljakovinske, vitaminske, 
mineralne in druge potrebne prvine 
iščejo čebele v cvetnem prahu. Zato 
so za čebele največja nevarnost rast
line, obravnavane s insekticidi, ki so 
izdaten vir peloda; med te pa spada 
sadno drevje, repica in podobno. 
Navzočnost čebel na sadnih vrtovih in 
sadovnjakih je  zanimivejša in z eko
nomskega zornega kota pomembnejša 
za sadjarja kot pa za čebelarja. Dru
gače pa je z izločanjem nektarja, ki ga 
v glavnem določajo meteorološki de
javniki.

Vemo, da je drugi vir za čebelno 
življenje nektar. Parazitske ušice in 
kaparji (lahnide in lekanije) na hoji 
in smreki npr. črpajo iz rastlinskega 
tkiva sladkorne raztopine in beljako
vine, neprebavne sestavine pa potem 
izločajo po rastlinah in jih čebele sr
kajo. Pri veliki množini tovrstnih ži
valic so rastline bolj ogrožene kot pa 
ogroža mana čebele. Drugače je pri 
nabiranju medičine na cvetovih kul
turnih rastlin (repici, fižolu itn.), k jer 
je  prišlo v zadnjih letih pogosto do 
zastrupitve čebel.

V veliko večino strupov za čebele 
sodijo metation E 50, Bi 58, elocron, 
furadan 75 WP, imidan, ultracid in

podobno. Vsekakor pa je svoje čase 
pomenil DDT prelomnico za varstvo 
rastlin pred škodljivci. Slehernemu je  
znano, da je bil ta pripravek za če
bele veliko manj strupen kot pozneje 
uvedeni organofosforenčni in karba- 
mativni insekticidi. V DDT in njemu 
podobnih snoveh je bil takojšen uči
nek manjši, bil pa je dolgoročnejši in  
je deloval daljšo dobo. DDT, HCH in 
podobni pripravki vsebujejo v vseh 
molekulah klor, ki se prenaša z do
tikom na organizem žuželk. Peroralne 
možnosti zastrupitve organizma so bi
le toliko omejene, da je začasna usta
vitev delovanja teh snovi v sladkorni 
raztopini povzročala toksičnost le po 
mnogokratni uporabi. Tako lahko re
čemo, da so bile nekatere teh snovi 
delno selektivne in da ob določenih 
pogojih niso bile strupene za čebele. 
Zato menimo, da je pripravek ekolo
ško selektiven. V svoji osnovi vplivajo 
vsi insekticidi po svojem delovanju na 
mrčesov živčni sistem. Posledica neza
znavnega uživanja insekticidov v prvi 
generaciji je bil pojav kopičenje* 
strupa, ki so ga opazili najprej pri 
DDT. S kopičenjem teh snovi v tele
sih se je v nadaljevanju pojavila od
pornost. Zato so bili uvedeni insekti- 
icdi za drugo generacijo — organo- 
fosfomi in karbamatni insekticidi. 
Računati pa je bilo potrebno še s tre t
jo generacijo.

Kako naj ravnamo, da bomo imeli 
na podlagi dosedanjih informacij naj
več koristi pri ohranjevanju čebel?

1. Najprej je treba ugotoviti setveni 
načrt polj z repičnim semenom, fižo
lom, deteljami, sončnicami, s semen
skimi in zdravilnimi rastlinami ter 
sadovnjake v oddaljenosti 5 km od če- 
belnih stojišč. Za te  poljedelske rast
line se najpogosteje uporabljajo sred
stva za varstvo rastlin pred škodljivci.

2. Teden pred cvetenjem teh za če
bele najbolj privlačnih rastlin se in
formiramo o morebitni porabi pri
pravkov za varstvo rastlin.



3. Zahtevamo, da povejo, če bodo 
uporabile poljedelske organizacije 
prednostne pripravke, ki so škodljivi 
za čebele, ali relativno neškodljive po 
odloku iz leta 1978.

4. Če že morajo uporabiti strupene 
pripravke, je  nujno, da poljedelska 
organizacija ravna po predpisanih od
lokih. Če je le mogoče, je treba za

gotoviti pomoč pri odvozu čebel na 
oddajlenost 5 km.

5. Če ni mogoč odvoz vseh čebel, je 
nujno potrebno zagotoviti kontrolo 
nad temi čebelarstvi, da bi lahko 
ugotovili višino nastale škode. Izbra
na čebelarstva morajo biti komisij
sko pregledana pred uporabo pestici
dov, če so zaprta, in se po dveh dneh 
obravnavanja s pesticidi pregledajo.

OB DVESTOTI OBLETNICI GLAVARJEVE SMRTI

PETER PAVEL GLAVAR, LANŠPERŠKI GOSPOD

(nadaljevanje)

Glavar omenja, da je pričel čebe- 
lariti leta 1744, ko je prišel v  Komen
do. Nagnjenje do čebel mu je ostalo 
že iz mladosti. Čebelnjaka za zimo ni 
potreboval, saj tedaj pri nas in tudi 
drugod čebel niso prezimovali v če
belnjaku, ampak na temnih pod
strešjih in v  lesenih shrambah. Do na
slednje pomladi pa si je postavil če
belnjak na farovškem vrtu ; morda 
je  ena izmed stavbic, ki jih vidimo 
na bakrorezu Komende iz leta 1753, 
prav čebelnjak. Sam pravi, da je v 
Komendi imel navadno 60, včasih tudi 
nad 100 plemenjakov.

Kmalu potem, ko se je Glavar sam 
dodobra poučil v čebeljarjenju — de
loma od okoliških čebelarskih mentor
jev deloma z lastno prakso in iz če
belarskih knjig, je začel misliti, kako 
bi čebelarjenju pomagal, zlasti pod
ložnim kmetom, da se ne bi trmasto 
držali tradicije in vraževerja in da bi 
pričeli čebelariti po njegovem zgle
du, napredneje.

Pašne in čebelarske razmere na 
»srednjem Dolenjskem« so bile ne
koliko drugačne kot na »srednjem 
Kranjskem«. Zato je imel tu vsako 
leto za tretjino več rojev, za toliko 
pa manj medu kot na Gorenjskem. 
Paša na Dolenjskem se je glede na

podnebne razmere in rodovitnost ze
mlje od kraja do kraja močno menja
vala. Spomladanske rese je bilo na 
Dolenjskem manj kot na Gorenjskem 
in ni dala toliko kot na Gorenjskem, 
k jer so čebele zaradi počasi se tope
čega snega brale na njej skoraj do 
kresa. Ko se je Glavar preselil v 
Lanšprež, je bilo čebelarstvo na Do
lenjskem zelo slabo razvito tako po 
graščinah kakor pri podložnikih, saj 
je po njegovih ugotovitvah imela v 
primerjavi z Gorenjsko, čeprav je 
dosti večja od nje, komaj desetina 
toliko čebel. Vzrok takega stanja če
belarstva na Dolenjskem je bilo zlasti 
to, da so vsako jesen pomorili na ti
soče panjev čebel.

Glavar je šele v Lanšprežu zaživel, 
čeprav je našel graščino in posestvo 
docela zanemarjeno. Kmalu je posta
vil opekarno in mlin, dva velika ko
zolca, katerih šesterokotni zidani ste
bri še danes kljubujejo zobu časa, 
zasadil je velik vinograd, sezidal klet 
in kaščo, kupil prvi mlatilni stroj, 
za nov hlev je nakupil plemensko ži
vino, uredil je nov sadovnjak s šeststo 
drevesi in vzgajal na stotine mladih 
dreves, ki jih je zastonj delil med 
podložnike, pogozdoval je goličave in 
napravil cesto od Nemške vasi mimo



L an šp reža  d o  mirenske ceste, da je  
mogel p o  njej mimo drugega prevažati' 
tudi svoje čebele na razne paše na 
Dobravo, k Sv. Ani, v Primštal in 
morda še kam drugam.

Glavar je imel na graščinskem vrtu 
velik čebelnjak, enega pa kake četrt 
ure od Lanšpreža v Primštalu pri ne
kem podložniku in za kostanjevo pa
šo pašni čebelnjak pri Sv. Ani; imel 
je  do dvesto panjev.

Lastna čebelarska praksa, razgleda
nost po starejših in sodobnih čebelar
skih spisih in spremljanje napredka 
tedanje znanosti, vse to je vplivalo 
na Glavarja, da je načine čebelarje
nja sproti izpopolnjeval in  spremi
njal.

Glavar v svojih čebelarskih spisih 
le malo piše o čebelnjakih. Spočetka 
jih je uporabljal le od spomladi do 
jeseni, čez zimo pa je prezimoval svoje 
čebele »na temnem podstrešju ali v 
leseni shrambi«. Zato so bili ti če
belnjaki verjetno kaj preprosti; ko je 
začel čebelariti s prikladami, so bili 
panji v njegovih čebelnjakih v štirih 
vrstah drug nad drugim tako, da je 
bil med sleherno vrsto vseskozi pu
ščen prazen prostor za en panj ali 
priklado. Tak čebelnjak je imel torej 
po štiri police, ki so se spredaj opi
rale na štiri prečne late, tako široke, 
da je bilo za njimi prostora še za pri- 
klade. Vrh tega je imel tak čebelnjak 
spredaj še vrata, ob spodnjem robu 
prečnih lat pa premične lopute, ki so 
pozimi zapirale vmesni prostor med 
legami in tako varovale panje od 
spredaj pred mrazom in nevšečnimi 
gosti.

Glavar je spočetka čebelaril v ljud
skih panjih, v kakršnih si je tudi 
oskrbel čebele in v kakršnih so tedaj 
čebelarili v »srednji Kranjski«, in 
panji niso bili enotnih mer. Kasneje 
se je odločil za enotne mere in po 
njem jih je kasneje povzel z nepo
membnimi razlikami Anton Janša. 2e 
Glavarjevi panji so imeli poslikane 
ponjske končnice.

Glavar hkrati z opisom panja prvi 
pri nas omenja tudi priklado, to je  
navaden panj, ki mu odvzame dno 
in ga navezne med ajdovo pašo na 
močan panj, »da čebele, napolnivši 
svoje bivališče, ob dalje trajajoči paši 
začno delati tudi v zgornjem.« Način 
čebelarjenja s prikladami po vsej ver
jetnosti pri nas pred letom 1766 ni bil 
znan. S prikladami je Glavar skušal 
rešiti poglavitna vprašanja: kako po 
potrebi razširiti prostornino panja in 
s tem zlasti preprečevati rojenje in, 
kako čebelam odvzemati med, ne da 
bi se bilo potrebno kakorkoli dotikati 
se njihovega gnezda ali jih celo podi
rati in moriti. Razen tega pa je Gla
var rabil priklade tudi zato, da je va
nje ogrebal šibke druge in tretje 
roje in s tem preprečeval uhajanje; 
da je jeseni preganjal v vsaj do po
lovice napolnjene priklade roje, ki si 
sami niso nanosili dovolj za zimo; da 
je vanje pred ajdovo pašo preganjal 
družine iz panjev s starim satjem in 
jih tako pomlajal in da je spomladi 
na način, za katerega pravi, da si ga 
je sam izmislil, v priklade s satjem 
narejal roje.

Za panje s prikladami se je odločil 
predvsem zaradi tega, ker v takih 
panjih lahko pomlajamo satje, ne da 
bi bilo treba preganjati čebele iz sta
rih panjev. Jeseni odvzamemo panju, 
sestavljenemu iz treh ali štirih pri- 
klad, eno ali dve zgornji nakladi s 
starim satjem, spomladi pa mu podlo
žimo prazne in tako pomlajujemo sa
tje  v panju. V teh panjih z lahkoto 
preprečujemo rojenje z razširjanjem 
prostora. S tem da razdelimo panj na 
dvoje in vsaki polovici dodamo pod- 
klado, pa si tudi olajšamo narejanje 
rojev. Tako se tudi rešimo spodrezo- 
vanja in pridobimo več lepega medu.

Glavar je bil človek, ki je ljubil 
red in vestnost pri delu. Vsaki stvari 
je  skušal priti do dna in četudi je 
mnogo bral, se je raje učil iz svojih 
izkušenj in ob preverjanju tega, kar 
je slišal od drugod.

(se nadaljuje)



7 z cliuäto enega Življenja

ČEBELARSKO DRUŠTVO RAVNE NA KOROŠKEM JE 
PRAZNOVALO 70-LETNICO DELOVANJA IN RAZVILO 

DRUŠTVENI PRAPOR
J 0 2 E  KERT

Po večmesečnih pripravah na ta re
lativno visoki jubilej so čebelarji v 
dneh 12. in 13. oktobra 1984 slovesno 
proslavili 70-letnico obstoja društva.

Proslavljanje se je pričelo v petek. 
12. okt., ob 18. uri z odprtjem čebe
larske razstave v prostorih osnovne 
šole Prežihov Voranc na Čečovju. 
Navzoč je bil tudi predsednik Zveze 
čebelarskih društev Slovenije tov. 
Andrej Petelin. Razstava je bila res 
vzorno urejena in je predstavila raz
voj čebelarskih potrebščin od pred 
70. leti do najmodernejših naprav, 
npr: stroja za odpiranje satnic, elek
tričnega točila, električnega puhalni- 
ka, topilnika voska itd. Razstavo si je 
ogledalo več sto ljudi in se o njej 
izrazilo zelo pozitivno.

Proslava z razvitjem prapora se je 
pričela v soboto ob 9. uri v Titovem 
domu na Ravnah. Ob navzočnosti 

predstavnikov družbenopolitičnih or
ganizacij, čebelarskih društev koroške 
regije, pobratenega čebelarskega dru
štva Šmihel nad Pliberkom in pred
sednika Zveze čebelarskih društev 
Slovenije tov. Andreja Petelina ter 
drugih je navzoče pozdravil predsed
nik čebelarskega društva Ravne tov. 
Jože Kert.

V svojem govoru je opisal zgodo
vinski razvoj čebelarskega društva, 
ki se je rodilo leta 1914. Takrat so 
na Koroškem ustanovili kar 24 če
belarskih podružnic z glavnim sede
žem v Celovcu; le-ta pa je bil pove
zan s Slovenskim čebelarskim dru
štvom v Ljubljani, ki je bilo usta
novljeno že leta 1897. Med prvo sve
tovno vojno je delo podružnice neko
liko zamrlo. Prva leta po vojni pa je

Osrednje čebelarsko društvo Slove
nije namenilo čebelarskemu društvu 
na Koroškem posebno skrb. Spomladi 
leta 1919 je poslalo na Koroško dva 
vagona sladkorja; brezplačno so raz
deljevali AŽ panje in organizirali 
strokovna predavanja. Vsaka po
družnica v Mežiški dolini pa je pre
jela topilo.

Podružnica je iskrbela za strokovno 
izpopolnjevanje članov. Organizirali 
so številna poučna predavanja. Pre
davali so ljudje iz vrst čebelarjev; po 
večini so bili to učitelji.

Na proslavi je bil navzoč še eden 
od še živečih soustanoviteljev, tov. 
Rudolf Golob iz Mežice, ki mu je 
društvo na proslavi dodelilo posebno 
priznanje za razvoj čebelarstva v Me
žiški dolini.

V obdobju med obema vojnama je 
podružnica zelo skrbela za izobraže
vanje čebelarjev, saj so se zavedali, 
da bo čebelarstvo napredovalo le, če 
bodo poznali življenje čebel in tehno
logijo čebelarjenja.

Povezava med podružnico (takrat 
Guštanj) in Osrednjim čebelarskim 
društvom za Slovenijo je bila ves čas 
pristna in zelo uspešna. Osrednje 
društvo je skrbelo, da so bili občni, 
zbori pravočasni, izdajalo je glasilo 
Slovenski čebelar, oskrbovalo člane z 
drugo literaturo, organiziralo prodajo 
medu, voščin in rojev, nabavljalo 
sladkor, kar pa je bilo v času gospo
darske krize zelo težavno in omeje
no na manjše količine.

Po nemški okupaciji je leta 1942 
čebelarska podružnica nehala obsta
jati. Narodno zavedni čebelarji so se 
pridružili kulturnemu molku, čebela-



R azv itje  društve
nega prapora je  
b il najbolj s v e 

čani del proslave

rili vsak po svoje in tiho čakali na 
osvoboditev.

Društvo je ponovno zaživelo leta 
1947 in se na novo registriralo kot če
belarsko društvo Slovenj Gradec, če
belarska družina Guštanj (zdaj Rav
ne). Dejavnost se je začela krepiti. 
Društvo je iz leta v leto napredovalo 
na vseh področjih, predvsem pri po
rastu članstva in števila panjev, stro
kovnem izpopolnjevanju in v organi
zacijskem utrjevanju. Danes šteje 
društvo 85 članov, je povezano v Zve
zo čebelarjev občine in Zvezo čebe
larskih društev Slovenije. Društvo je 
že tri leta pobrateno s Slovenskim 
čebelarskim društvom v Šmihelu nad 
Pliberkom v Avstriji, s katerim goji 
prijateljske odnose; srečanja in skup
ni izleti so vedno prisrčni. To je kra
tek izvleček iz obširnega govora pred
sednika društva.

Posebno slovesno je bilo razvitje 
prapora, ki ga je opravil predstavnik 
pokrovitelja KKZ TO Trata Prevalje 
tov. Zorko Kotnik. Prapor je prevzel 
predsednik, se zahvalil in ga izročil 
praporščaku Francu Rožeju, sinu pr
vega predsednika pred 70 leti usta
novljene čebelarske podružnice.

Na proslavi so nato podelili 7 odli
čij Antona Janše II. stopnje in 14 od
ličij III. stopnje. Obvestili pa so tudi 
čebelarje, da je UO društva dal v 
postopek predlog za dva najzasluž
nejša člana, tj. Tov. Rudija Orešnika

in Alojza Magerja, da jim Zveza po
deli odlikovanja Antona Janše I. 
stopnje.

Društvo je izdalo tudi 20 priznanj 
najzaslužnejšim družbenopolitičnim 
organizacijam, sosednim društvom, 
pobratenim društvom in Zvezi čebe
larskih društev Slovenije za uspešno 
sodelovanje pri razvoju čebelarskega 
društva Ravne.

Proslavo sta popestrila harmoni
karski orkester KUD Prežihov Vo- 
ranc Ravne in odlični gledališki igra
lec Stanko Arnšek z recitacijo o Val
vasorjem opisovanju čebel na Kra
njskem.

Čebelarjem z Raven so na koncu 
čestitali predstavniki družbenopoli
tičnega življenja z Raven in sosednih 
društev.

Ob prevzemu priznanja za sodelo
vanje z Zvezo čebelarskih društev 
Slovenije pa je avditorij pozdravil 
tudi predsednik Zveze tov. Andrej 
Petelin. Proslava je bila res vzorno 
organizirana, za kar gre zahvala po
sebnemu odboru, vsem članom UO 
in vsem čebelarjem, ki so sodelovali 
pri razstavi čebelarskih potrebščin. 
Vsi pa smo bili srečni, da se je pro
slave na Ravnah udeležil predsednik 
Zveze tov. Andrej Petelin, kar smo 
izkoristili tudi za prijateljsko izme
njavo mnenj in stališč do nekaterih 
skupnih problemov, ki tarejo vse če
belarje.



OGLASI
Prodam  tovornjak 2001 (čebelnjak) in  20 družin na satju. Ivan  Jančec, te lefon  

482 060 (061).
Zaradi izm en jave izkušenj se  želim  dopisovati s čebelarji, tudi začetn ik i, k i če-  

belarijo  na v isok ih  legah  (nad 600 m nadm. višine). Jože Rotar, Č rtom irova 11, 61000 
Ljubljana.

Prodam  nov va ljčn i stroj za izdelavo  satnic. K upim  panjsko rabljeno tehtnico. 
Stefan  M ikec, G osabna 3 a, S tefan  M ikec, 61000 L jubljana, tel. 341 824 (061).

K upim o dobro ohranjene A 2  p an je desetsatarje. čeb e larsk o  društvo Občine 
Ljubljana — C enter 61000 Ljubljana. P oštni predal 396.

OBČNI ZBOR ČD KRIM
U pravni odbor CD K rim  obvešča svo je  člane in čebelarje iz obm očja K S P od

peč —  P reserje  in  R akitna, da bo občni zbor društva v  nedeljo dne 20. 1. 1985 ob 9. 
uri v  prostorih K S Podpeč—P reserje, K am nik  pod K rim om  št. 6 .

Ob tej prilik i bom o pobirali članarino za le to  1985. P isn ih  vab il n e  bom o poši- 
ljali.

U pravni odbor CD K rim

OBČNI ZBOR OBALNIH ČEBELARJEV
V abim o v se  člane in  nečlan e —  čebelarje na občni zbor O BALNEGA ČEBELAR

SKEG A D RU ŠTV A  Koper, ki bo v  soboto, dne 12. 1. 1985, le ta  s pričetkom  ob 16. 
uri v  prostorih ZAVAROVALNE SK U PN O STI TRIGLAV v  Kopru, L jubljanska 2. 
N a občnem  zboru bom o pobirali članarino za leto  1985. D nevni red bo običajen.«

P redsedn ik  OCD: 
A nton Sedm ak

OBVESTILO
Čebelarje obveščam o, da bo dne 12 . januarja 1985 ob 9 uri na B io tehn išk i fak u l

te ti v  L jubljani, Jam nikarjeva 101, pod R ožnikom , predaval prof. dr. Jože R ihar o  
ž iv l jen ju  in  za t ira n ju  za jed a vca  čebel Varroa jacobsoni.  V  predavanju bodo zajeta  
tudi najn o ve jša  dognanja  s III. m edn. sim pozija o varozi v  S p litu  v  oktobru 1984.

P redavatelj bo pojasn jeval gradivo z d iap ozitiv i in  drugim  ter odgovarjal na 
vprašanja.

ČEBELARSKA DRUŽINA MARIBOR-MESTO p. o.

o b v e š č a  s v o j e  č la n e  in  d r u g e  o b čan e ,  
k i  j ih  z a n i m a  č e b e la r s tv o ,  d a  b o 
d o  r e d n e  m e s e č n e  s e j e  IO  in  s t r o 
k o v n i  debatni večeri tudi v prihodnje 
vsak drugi torek v mesecu s pričet
kom ob 17. uri pozimi, to je vklju
čno do meseca aprila 1985, poleti pa 
s pričetkom ob 19. uri od maja do 
vključno oktobra 1985 v posebni so

bi Restavracije »Center«, Prešerno
va ul. 8, pritličje, desno, v klasični 
restavraciji v Mariboru. Vabimo vse 
svoje člane in tudi občane, ki se 2£- 
nimajo za čebelarstvo.

Maribor, dne 15. 10. 1984.
Tajnik IO ČD Maribor-mesto 

Stane Sajevec



0  Sind nie e

ANTON KAJŽER
D ne 17. ju lija  1984 

sm o se  član i ČD Kranj 
za vedno p oslov ili od 
našega dolgoletnega  
člana A ntona K ajžerja  
na Šm artinskem  poko- 
paličšu  v  B itn jah  pri 
Kranju.

R odil se  je  4. junija  1913 v  Studenem  
pri L ukavici v  P oljansk i dolini. P o vojni 
si je  zgradil dom  in  čebelnjak. C ebela- 
riti je  začel že  le ta  1941. Ob delu na že
lezn ici je  vedno pridno skrbel tudi za 
čebele. U d eleževal se  je  predavanj in  
in  vsem  neseb ično pom agal z nasveti. 
U spešno je  op ravil tud i tečaj za poobla
ščenega čebelarskega preglednika. B il je  
vsa leta  zelo  d elaven  član  čebelarske
družine Kranj za kar je  b il od likovan z
redom  A ntona Jan še III. stopnje. B il je  
vesten  čebelar, kar so  dokazovale n je 
gove v se  štev ilčn ejše  čeb elje  družine V 
čebelnjaku. Pred sm rtjo je  im el že  več  
kot 50 panjev . N a n jegovi zadnji poti 
sm o ga posprem ili tud i štev iln i prijate
lj i čebelarji, ki ga  bom o ohranili v  traj
nem  spom inu. t

ČD Kranj

JANKO MAROLT
V m arcu 1984 sm o se  

poslovili od d o lgoletn e
ga čebelarja, člana če
belarskega društva
Stična.

R odil se  je  1900 vj 
D vorski vasi pri V eli
k ih  L aščah v  km ečki 

družini. Ze v  rani m ladosti 1925 je  začel 
čebelariti in  že  leta  1927 posital član  če
belarske družine v  Ortniku. S lužboval je  
v  več krajih  na železnici. L eta 1936 je  
prišel v  S tično k ot načeln ik  železn išk e-  
postaje S tična (zdaj Ivančna gorica). 
Istega le ta  je  b il u stanovitelj čebelarske  
družine Stična, katere predsednik  je b il 
celih  40 let. V eč kot 20 le t  je  b il tudi 
predsednik  društva čebelarjev  G rosup
lje. K o m u je  v  poznih le tih  začelo  
zdravje pešati in  je  fu n k cije  predal 
m lajšim  članom , je  b il v se  do svoje  
sm rti častn i predsednik  čebelarskega  
društva S tična kakor tudi dolgoletn i 
predsednik občinske zveze upokojencev  
Grosuplje. B il je  tudi član  republiške  
čebelarske Zveze. O dlikovan je  b il z

odličji A ntona Jan še III., II. in  I. stop
nje. V edno je  čebelaril z več  kot 60 A 2  
panji. V eliko je  tudi prevažal v  več kra
jev  naše dom ovine, zato so  ga tudi m no
gi čebelarji spoznali in  cen ili. V edno je  
b il do vseh  slabosti kritičen  in  je  svoje  
znanje in  izkušnje rad prenašal na m laj
še. P isa l je  tudi članke za S lovenskega  
čebelarja.

Zelo dobro se  je  spoznal na čebelne  
bolezni in  je  b il tudi preglednik . Med 
pojavi čebeljih  bolezni je  b il ved n o  m ed  
prvim i kot poznavalec, k i je  zelo  rad 
pom agal in  svetova l pri odpravi bolezni.

K  zadnjem u počitku sm o pre
m inulega čebelarja  Janka posprem ili ,na 
stisko pokopališče z m nogo prapor ji in 
z govorom  predsednika občinske čebe
larske zveze G rosuplje m ag. Franceta  
Javornika.

Č ebelarsko d ru štvo  S tična  bo čebe
larja Janka ohranilo  v  dobrem  spom inu  
kot vzornega čebelarja vedrega duha in  
v ese le  narave.

Za n jegove čeb ele  bosta  v  prihodnje  
poskrbela sinova.

Č ebelarsko društvo  
Stična

NIKOLAJ GYÖRFI
Sredi najlepšega pre

bujanja narave je  ugas
nilo ž iv ljen je  čebelarja  
N ikolaja  G yörfija, d o l
goletnega člana in  čast
nega člana čebelarske
ga društva M urska S o
bota. R odil se  je  3. 10. 

1900 v  M urski Soboti.
P o poklicu  je  b il vrtnar in  v  naravi 

je  n ašel sm ise l svojega  ž iv ljen ja . Ze v  
m ladosti se  je  navdu šil za čebele. D o
bršen  del svojega  ž iv ljen ja  in  u stvar
ja ln ega  dela je  p osvetil čebelarstvu . 
A ktivno je  čebelaril od leta  1933. V  n je 
govem  čebelnjaku je  b ilo  tud i do 40 če
b eljih  družin. Pri čebelah  je  našel m ir in  
sprostitev  ter si nabral novih  m oči za  
vsakdanje delo. M ed dom ačim i čebelarji 
je  b il izredno cen jen  in  spoštovan.

B il je  d elaven  v  čebelarsk i organiza
ciji, k jer je  opravljal štev iln e  odgovor
n e  dolžnosti; od tega je  b il kar 15 le t  
tajn ik  čebelarskega društva M urska S o 
bota. B il je  ak tiven  pobudnik  in  sou
stvarja lec  pri grad itv i p lem en iln e  p o 
sta je  v  b liž in i M. Sobote.



V svojem  vrtnarstvu  je  z v e lik o  za 
gnanostjo  vzgaja l sad ike m edovitih  dre
v es in  jih  d elil čebelarjem , da bi j ih  
nasadili v  b ližin i svojih  čebelnjakov. V  
Slovenskem  čebelarju  je  občasno ob
jav lja l strokovne članke, p rav tako je  
neseb ično prenašal svoje  obilne izkuš
n je  na m lajše čebelarje, katerim  je  b il 
učitelj, prijatelj in  svetovalec.

Za vestno  in  vsestransko delo na pod
ročju čebelarstva je  tov. N ikolaj prejel 
od likovanje A. Janše II. stopnje.

D ne 3. 4. 1984 ga je  m nožica prijate
lje v  in  znancev  z v e lik im  spoštovanjem  
sprem ila na zadnji poti. Š tev iln i čebe
larji so se  ob društvenem  praporju po
k lon ili spom inu pokojnika.

T iho je  b ilo  slovo  našega dragega N i
kolaja, tiho, boleče, neizprosno. Toda lju 
b il je  svojo  zem ljo, naj m u bo lah ek  in  
m iren počitek.

Č ebelarsko društvo M. Sobota

ALOJZ BEZJAK
U m rl je  starosta na

še čebelarske družine  
P ernica A lojz Bezjak. 
R odil se  je  8 . VI. 1898. 
leta, to  je  v  letu , ko je  
začela izhajati naša re
v ija  S lovensk i čebelar. 
B il je  km ečki sin  in  

udeleženec prve svetovn e vojne. Leta  
1925 si je  kupil čebele  in  potem  čeb e- 
lar il celih  59 le t  z AŽ panji na toplo  
stavbo. B il je  su ostanovitelj naše čebe
larske družine in  ak tiven  član  do svoje  
sm rti. Z n jim  je  družina izgubila  v e s t
nega člana, m ladi pa dobrega učitelja. 
K ljub  ob ilic i dela na k m etiji je  vedno  
našel čas za čebele  in  jih  vestn o  oskrbo
val. Ž elim o m u m iren  počitek , dom ačim  
pa izrekam o sožalje.

ČD Pernica

LUCIJA STARE
V  m esecu  m aju, ko je  

vsa narava v  naj lepšem  
cvetju , nas je  za vedno  
zapustila  naša na j sta
rejša  član ica  ČD B o
h injska B istrica  L ucija  
Stare. R odila se  je  25.
11. 1897 v  D režinjskih  

Ravnah. 2 e  kot m lado dek le je  m orala  
iti slu žit kruh po raznih krajih  kot go 
spodinjska pom očnica. L eta 1923 pa se  
je  poročila z Jožetom  Staretom  iz S tu -  
dora, ki je  b il dober čebelar in  vzreje- 
va lec  kranjske sivke. Po m oževi sm rti je

sam a vodila  čebelarstvo in  postala č la 
n ica ČD B ohinjska B istrica. Za svojo  
prizadevnost pri d elu  v  društvu je  p re 
je la  odlikovanje A ntona Janše III. sto 
pnje. Za n jen e čeb ele  bo od zdaj naprej 
skrbel dr. Jože Hribar. O stala nam  bo v  
lepem  spom inu.

ČD B ohinjska B istrica

MATIJA ANZELJC
N eizprosna sm rt je  

spet posegla  m ed b lo 
ške čebelarje in  iztrgala  
iz  naše srede dolgolet
nega čebelarja, požrtvo
valnega organizatorja, 
m arljivega  km etovalca  
in  delavca  za  vsesp lošn i 

napredek B lošk e p lanote M atijo A n zelj
ca.

R odil se  je  le ta  1919 na G lini 5. 0 4  
njega sm o se poslov ili aprila 1984 v  Fari 
pri N ovi vasi. M atija je  b il m ed  prvim i 
organizatorji povojnega čebelarstva na  
B lokah, dolgoletn i predsednik  našega  
čebelarskega društva ter d ob itn ik  p ri
znanja A ntona Janše 3. stopnje.

K do bi verjel, da se  bo n jegovo  ž iv 
ljen je  tako hitro končalo, saj ni dolgo  
tega, ko sm o skupaj načrtovali, kako bi 
na B lokah spodbudili m ladino za čebe
larjen je in  rešili propada čebelarstvo na 
Blokah.

T voje čebele n e bodo ostale sam e, saj 
bo dvestoletno trad icijo  čebelarstva n a 
d a ljeva l tvoj s in  in  vnučka, k i s i jim  
vzgojil ljub ezen  do čebel. Za vse, kar 
si storil, iskrena hvala!

ČD B loke — N ova vas

JELKA LENARŠIČ
D ne 4. novem bra 1984 

sm o čebelarji čebelar
skega  društva B rezo
v ica  pri L jubljani p o 
sprem ili na  dom ače po
kopališče k  zadnjem u  
počitku našo večletno  
član ico  Jelko  Lenaršič.

Kom aj 45-letn i in  polni ž iv ljen jsk e  
m oči je  tragična nesreča, v  kateri je  
prem inila, prekrižala načrte za prihod
nost in  jo iztrgala svojim  najbližjim .

P oleg  km etovanja in  vodenja gospo
d injstva  je  vedno našla čas za nego b o l
nega m oža C irila in  za vsa  dela pri o s
krbovanju čebel. T udi za letošn jo  zim o  
jih  je  pripravila  na prezim ovanje. N aj
več  znanja s i je  pridobila s prakso; pre-



birala pa je  tudi strokovno čebelarsko  
literaturo. Znanja pa ni obdržala le  zase  
tem več ga je  bila vedno pripravljena  
razdajati tudi drugim.

Jelka je izpolnjevala  svoje ž iv ljen je  v  
skrbi za družino, ki ji je  zvesto  stala  
ob strani. Pogrešali jo bodo vsi, tako  
družina kot mi čebelarji, predvsem  pa 
njene čebelice.

Pri odprtem  grobu se je  v  im enu ČD 
B rezovica p oslov il od n je tajn ik  društva.

Ohranili jo  bom o v  lepem  spom inu!
ČD B rezovica pri Ljubljani

JOŽE ARKO

D ne 4. m arca sm o se  
čebelarji ČD R ibnica  
poslovili od našega  
člana Jožeta Arka. R o
d il se  je  1. 7. 1915 v  
Podklancu pri Sodraži
ci. Druga svetovna v o j
na ga je  doletela na 

K oroškem  in tam  je  b il do konca vojne. 
Toda k lic dom ovine je b il prem očan in 
vrn il se  je  v  svoj rojstni kraj.

U stvaril si. je  družino, razvedrila  pa je  
iskal tudi v  naravi. P ostal je član »ze
lene bratovščine«, vendar je  našel za
dovoljstvo in sp rostitev  še le  pri čebelah. 
Leta 1947 je  postal čebelar in ostal svo
jim  živalcam  zvest do sm rti. O rganizi
ran čebelar je  postal že  ob ustanovitv i 
ČD R ibnica leta 1963. B il je  izredno de
laven, zato so ga vedno vo lili v  IO ČD. 
O pravljal je  različne funkcije  in je  za 
prizadevno delo dobil priznanje Antona  
Janše 3. stopnje.

N jegovo poštenost, prizadevnost in  
priljubljenost je  potrdila velik a  m noži

ca ljudi na n jegovi zadnji poti in  obilo  
cvetja  na n jegovem  grobu.

S poslov iln im i besedam i zastopnika  
LD Sodražica in  tajn ika našega ČD, z 
zadnjim  pozdravom  rogistov, p evcev  LD 
in  častno salvo sm o se m u skušali od
dolžiti za vse, kar je  storil. N jegovega  
prijateljskega nasm eha pa ne bom o več  
videli.

ČD R ibnica

KAREL ČRGULJ
N arava in  tudi čebe

le  so že počivale, ko  
nas je  zapustil naš član  
K arel Črgulj. B il je  do
ber čebelar, oče in  de
dek.

R odil se je  4. 11. 1908 
na R ačkem  vrhu (Ka

pela v S lovensk ih  goricah). Izučil se  je  
za trgovca in  se  le ta  1936 preselil v  Ro
goznico pri Ptuju. Po osvoboditvi se  je  
zaposlil pri trgovskem  podjetju »IZBI
RA«. Zadnja le ta  pred upokojitvijo pa 
je  b il poslovodja trgovine »Josip Kraš« 
v ptuju . B il je dolgoletn i član  našega  
društva in  tudi več le t društveni b la 
gajnik. V eliko je  pripom ogel, da ima 
danes društvo svoj lep i prapor.

O dlikovan je  b il z redom  A ntona Jan
še 3. in  2. stopnje. D a je  b il resnično  
priljub ljen  m ed nam i, sm o v id eli na  
njegovi zadnji poti februarja 1984, ko 
ga je  sprem ljala velik a  m nožica kljub  
m očnem u sneženju.

P ogrešali ga bom o tako čebelarji ka
kor tudi njegova žena, sin, snaha in 
vnuk, ki bosta na n jegovem  domu še na
prej negovala  n jegove čebele.

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v  m esecu
Iz d a ja  ga Z veza č eb e la rsk ih  d ru š te v  za S lov en ijo  v  L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210.092. 
I z d a ja te ljsk i sv e t: A n d re j P e te lin , p re d se d n ik ; č la n i: inž. A lo jz  P o d jav o ršek , Ja n e z  M ihelič, 
inž. Jo že  B ab n ik , L ojze K aste lic , B oris S lavec , M a rja n a  Ilö n ig sfe ld , d r. Jo že  K orošec.
U red n išk i o d b o r: J a n e z  M ihelič, inž. Jože B a b n ik , L ojze K aste lic , M a rtin  M encej, F ra n c  Ja v o rn ik , 
F ra n č e k  S iv ic , B o ris  S lavec, Jo že  B reg a r.
O dgovorn i u re d n ik :  inž. Jože B abn ik .
G lavn i u re d n ik :  Ja n e z  M ihelič p ro f.
L e k to r: D an ica  B iz jak  p ro f.
G lavn i in  odgovorn i u re d n ik  B ilten a  — H p M edex — B oris S lavec.
L e tn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  1.400.—, za  tu jin o  2.400.—, za č lan e  č eb e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih  
re p u b lik  1.400.— d in a r je v . C ena za posam ezno  štev ilk o  je  150.— d in a r je v  za tu jin o  260.— d in a r je v . 
O dpovedi m ed  le tom  n e  u poštevam o . R e k la m n i og lasi: ce la  s tr a n  — 18.000.— d in , pol s tra n i 
10.000 d in , č e tr t  s tra n i  5.000.— d in . S p lošn i o g las i: b esed a  30 d in a r je v . Č lani im ajo  p rav ico  do 
en eg a  b rezp lačn eg a  og lasa  v  tek o čem  le tu , do 20 b esed . Z a v sa k o  n a s le d n jo  besedo  d o p lača jo  po 
v e lja v n i ta r if i  30 d in a r je v . Č lan a rin a  znaša  1.000.— d in  in  2 d in  od p a n ja , s č lan a rin o  je  p lačan  
tu d i S lo v en sk i čeb e la r.
S t. ž iro  ra č u n a  p r i SDK v L ju b lja n i, M ik lošičeva c.: 50101-678-48636.
D evizni ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943.
Po m n e n ju  rep u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in k u ltu ro  š t. 421-1 74 je  g lasilo  oproščeno  
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  p ro izvodov .
R ev ijo  so f in a n c ira  RSS.
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a  v  10.000 izvodih .
R okopisov  ne  v račam o .
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TOČILA ZA MED

V naših poslovalnicah v Ljubljani 
in Krškem vam nudimo:

Točila za med uporabljamo za to
čenje medu. Izdelana so iz nerjaveče 
ali aluminijaste pločevine. Sestavlje
na so iz soda in pokrova, v katerem je 
paličast ali mrežast koš. Os koša leži
v konusnem ležaju na dnu soda. Iz
delujemo tudi koše s plastično zašči
to. Pogon točila je lahko ročen ali 
električen. V spodnjem delu soda je 
vgrajena odtočna štula. Vsa točila iz 
naše izdelave so tangencialna.

Izdelujemo in prodajamo nasled
nje tipe točil:

— točila iz aluminija na tri sate izd. 416 A2 +  LR 3S, art. 417 DB-LR 3s,
— točila iz aluminija na štiri izd. art. 418/a DB +  LR 4S, art. 419/c 

A2 +  LR 4S,
— točilo iz nerjaveče pločevine izd. 419/d A2 +  LR 4S.

ELEKTRIČNO GONILO MKM 3922 (art. 435)

Električno gonilo je namenjeno za pogon 4- do 6-satnega čebelarskega 
točila. Ohišje motorja in elektronskega regulatorja je vlito iz al. zlitine in je 
mehansko zelo odporno. Pritrdi se preprosto na nosilno vez točila ali pogona
točila z dvema vijakoma. Ima že priloženo sklopko za prenos na os koša točila:
premer osi je 14 mm.

Elektronski regulator števila obratov je reguliran na zadnjem delu mo
torja. Regulacija vrtljajev je mogoča od 0—300 vrtljajev v minuti. Na gornjem 
delu motorja ali elektronskega regulatorja je vgrajena signalna žarnica, ki 
nam kaže, ali je motor vključen ali ne; z vrtenjem gumba v levo ali desno 
izbiramo zaželeno smer in hitrost vrtenja koša točila.

Aparat je ozemljen po jus n. m. 1.001 zaščitni razredi.
— priklj. napetost: 220 V +  — 10 %>
— priključna moč: 100 W
— tok: 1 a
— vrtljaji: 0 — 300 vrt./min.
— pogon: trajen

Su medexljubljana


